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МВФ: 
Национализацията на 
пенсионните  фондове е 
крачка назад

Сряда
27 октомври 2010, брой 204 (5015)

Парите за пенсии 
и в Европа вече 
не стигат

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.40586 

+0.86% 
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.39120 

     -0.85%
Българска народна банка

Sofix: 345.23

   +0.74%
Българска фондова борса

BG40: 110.93

+0.55% 
Българска фондова борса

Компании ▶ 15
Спекулации 
за сделка 
между Apple 
и Sony

Новини ▶ 8

Пазарът на 
безалкохолни 
напитки се 
сви до нивото 
от 2007 г. 

Компании ▶ 14

Частни 
болници  
ще съдят 
здравния 
министър

Сбъркани 
роли

Производителите на колбаси вероятно ще платят контрола над стандарта “Стара планина” 
вместо държавата. Така както преди време държавата наложи търговската марка “Стара 
планина” вместо производителите  ▶ 11
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Печеливш
алън Мълали

Губещ
красимир Георгиев - Черния
 

С успешната си управленческа политика изпълнителният 
директор на Ford Motor Алън Мълали успя да изведе 
американската компания до печалба от 1.69 млрд. USD 
през третото тримесечие на годината. Постигнатият 
положителен финансов резултат е рекорден в 107-
годишната история на американския автомобилен 
гигант.

Комисията „Кушлев” за установяване на имущество, 
придобито от престъпна дейност, е наложила запор 
за близо 1 млн. лв. върху имоти и банкови сметки на 
Красимир Георгиев, известен като Красьо Черния. 
Основанието за налагането на запора е повдигнатото 
още през лятото обвинение срещу него за укриване на 
данъци за 95 хил. лв.

Мнения

По темата: „кабинетът 
се закани да национализира 
пенсионни фондове”

Айде няма нужда от леви 
политики!

lindeman_

Само Бойко Борисов и Цве-
телина Бориславова изпраха 
в СИБАНКА над 20 милиона! 
После я продадоха на чужде-
нци и спечелиха не по-малко 
от 100 милиона евро! Как и 
на кого дадоха от тях, та се 
мълчи по въпроса? Същото 
направи и Емил Кюлев в 
Росексимбанк и ДЗИ. 

ПОУКА: Лесно се наци-
онализира чуждото, но 
заграбеното се пази като 
собствено!

ГерБавия  

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1Моделът за ранните 
пенсии бил сгрешен. 
Професионалните 
фондове не са виновни, 

сега поправяме недоглеж-
дането, казаха социалният 
министър Тотю Младенов 
и управителят на НОИ 
Христина Митрева.

Пак идва време-
то на малките 
пекарни. Масо-
вите покупки на 

домашни фурни са вот на 
недоверие към качество-
то на хляба, заяви Маряна 
Кукушева, председател на 
Федерацията на хлебопро-
изводителите.

3Панелките пак са на 
мода, твърдят от 
„Адрес”.  Гарсониери-
те са с цени до  

30 000 EUR, двустайните 
- до 45 000 EUR.

Стандарт до доказване на противното

Няколко факта за стандарта 
„Стара планина” след соевия 
скандал (виж стр. 11): 
Компаниите производители са 
стресирани, възможно е някои 
да се откажат от него.
Потребителите са объркани и 
недоверието им в марката расте.
Стандартът може да се про-
мени. Идеята на министъра е 
варираща, както и отношението 
му към „провинените” компа-
нии - виновни са, не са винов-
ни; ще им вземем лицензите, 
няма да им ги вземем; ще ги 
глобим, няма да ги глобим.
В България няма нито една 
лаборатория, която да прави 
количествени изследвания, за 
това бизнесът ще ги оборудва и 
ще им плаща.

Объркахте ли се? Напълно 
нормално е. Сагата „Стара пла-
нина” е тотална каша, а разпра-
виите между министерството 
на земеделието и набедените 
некоректни компании навредиха 

на целия пазар. Учудени ли сте? 
Не би трябвало. Този резултат 
беше съвсем предвидим, защото 
всичко покрай тази марка е 
обърнато с главата надолу. 

Вместо браншът да въведе 
браншови стандарт, подкре-
пен от държавата (т.нар. trust 
brand), държавата въведе поже-
лателен стандарт, подкрепен от 
бранша. Вместо държавата да 
осигури контрола на стандарта, 
бизнесът ще си плати, за да мо-
же държавата да упражнява този 
контрол. И кой въобще въвежда 
стандарти, без да има доста-
тъчно и сигурни механизми за 
контрол? Това би трябвало да е 
риторичен въпрос, но в случая 
си има отговор: министерството 
на земеделието. 

Вместо браншът да се погри-
жи за рекламата и маркетинга 
на марката (защото финансо-
вата полза е за бизнеса), тази 
работа я свърши министърът 

(защото пък пиар ползите са и 
за него).
Тук е мястото да кажем, че 
дори председателят на Асоциа-
цията на месопреработвателите 
си призна, че Мирослав Найде-
нов е свършил огромна услуга 
на бизнеса с популяризирането 
и рекламата на марката. „Ако 
трябваше да си платим за така-
ва реклама, щеше да ни струва 
милиони”, каза Вътев. 

Сега като отплата за без-
платната реклама бизнесът 
ще оборудва лаборатории и 
ще си плаща за недостатъчния 
държавен контрол. Е, самите 
производители още не били 
запознати с идеята (най-малко 
не всички), но пък какво от 
това. Важното е само да не се 
пипа стандартът, че марката 
съвсем ще се срине. Не ви ли 
се струва, че асоциацията се 
държи като министерство, а 
министерството като асоциа-
ция?  

коментар

Резултатът 
беше съвсем 
предвидим, 

защото всичко 
покрай марката 
„Стара планина” е 
обърнато  
с главата надолу 

ани коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

 Министерство на земеделието е на път да съсипе стандарта "Стара планина", който самото то наложи чрез активна рекламна кампания 
СНИМКА ShUttERStock

▶

Компании ▶ 13
Компании ▶ 14 

Цветан 
Василев влезе 
и на пазара 
на земя

Компании ▶ 12

Билбордовете 
остават и след 
1 ноември 
въпреки 
заповедта  
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Свят ▶ 10

Събев и Ершов 
намесиха държавата в 
битката за „Петрол” 

Ръстът на 
лошите 
кредити  
се  
укротява 

Пазари ▶ 11

Европейският 
съюз  
покани  
Сърбия
за преговори

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.39393 

-0.69%
Българска народна банка

EUR/USD:1.40310  

     +0.70%
Българска народна банка

Sofix: 342.71

    -0.38%
Българска фондова борса

BG40: 110.32

-0.90%
Българска фондова борса

СблъСъкът
на заканите
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Зомбита пред Президенството

цитат

България се очертава като 
трета по износ на момичета 

за секс експлоатация

Число на деня

1.2
 млрд. лв. за пътища през 2011 г. обеща министърът на 

регионалното развитие и благоустройството Росен 
Плевнелиев. Общо средствата за инфраструктура ще 
бъдат около 1.7 млрд. лв.

▶

 Министърът на вътрешните работи цветан цветанов  
на кръгла маса по проблемите на проституцията

Репортаж или престъпление?
да ти се случи случка

актьори, гримирани като зомбита, превзеха центъра на София заради глобал-
ната промоция на американския сериал “Живите мъртви”  Снимка маРина ангелОва

▶

Снимка бОби ТОшев

“Холдинг Пътища” 
падна до 39-о място 
в класацията  
“Топ 50+”

В броя четете още

Фермерите ще 
получат парите 
за единица площ 
след Нова година

Нови германски 
инвеститори 
идват към 
България

След репортаж за 
имот на Цветан 
Цветанов в с. Шума 
журналисти се 
оказват в ареста... 
за свидетелски 
показания 
Случка с журналист и шо-
фьор от в. “Галерия” стана 
поредната новина, свързвана 
с имената на Цветан Цвета-
нов и Алексей Петров. 

Според вицепремиера 
Цветанов журналистът от 
близкия до Алексей Петров 
вестник Добромир Добрев и 
шофьорът му са били отве-
дени в областната дирекция 
на полицията заради получен 
сигнал на телефон 112 от же-
на, живееща в селото. По ду-
мите на вътрешния министър 
тя почти е била бутната от 
колата на журналиста, като в 

последния момент автомоби-
лът е спрял на сантиметри от 
нея. Жената е информирала 
служителите на МВР, че по-
рано през деня същите хора 
се навъртали около луксоз-
ния имот на Цветанов. 

разпит за материала
Показанията, които е тряб-
вало да дадат, не са били 
свързани с инцидента, а с 
репортажа, каза за в. “Пари” 
зам. главният редактор на 
в. “Галерия” Явор Дачков. 
По думите му разпитът е 
продължил 3 часа и Добрев 
и неговият шофьор са били 
питани кой е поръчал  мате-
риала, носели ли са камера, 
дали са снимали къщата на 
Цветанов, звънели ли са. 

кола на престъпник
Версията на вътрешния ми-
нистър, която вчера  беше 

потвърдена и от МВР, е, че 
колата, с която са се движили 
служителите на в. “Галерия”, 
е собственост на криминално 
проявено лице. За да разсее 
съмненията, че привикване-
то на журналиста в полици-
ята е свързано с репортажа, 
Цветанов поясни, че и друг 
път имотът му в с. Шума е 
бил сниман и не е имало про-
блеми. “Нашият шофьор в 
момента купува тази кола от 
колега от “Ню медиа груп”, 
която издава в. “Уикенд”, 
коментира за в. “Пари” Явор 
Дачков. По думите му, тъй 
като все още не е извършено 
прехвърлянето, полицаите 
първо са издирили собстве-
ника и са го отвели от София 
до Костинброд за разпит. 
След това са се насочили към 
редакцията на в. “Галерия”, 
където принудително са от-
вели на разпит Добромир 

Добрев и шофьора. След като 
са дали свидетелски показа-
ния, двамата не са получили 
протокол от разпита, а са 
били накарани да подпишат 
декларации, че няма да на-
рушават обществения ред. 
“Това е недопустимо, тъй 
като никой не ги е обвинявал 
в нарушаване на обществе-
ния ред”, заяви Дачков. Той 
твърди, че жената, която е 
сигнализирала полицията, 
и друг път се е опитвала да 
възпира работата на репор-
терите, като е крещяла и се е 
държала агресивно. 

Редакцията на в. “Галерия” 
ще подаде жалба до про-
куратурата за извършените 
действия от МВР. В жалбата 
до главния прокурор Борис 
Велчев се посочва, че дейст-
вията представляват грубо 
нарушение на конституцията 
и законите в България. 

СОФИЯ

КОЗЛОДУЙ

РАЗЛОГ

СТАРА ЗАГОРА

БУРГАС

356.865 
МЛН. ЛВ.

ГЕОТЕХМИН

227.969
 МЛН. ЛВ.

ТЕРНА

204.576 
МЛН. ЛВ.

БУЛГАРТРАНСГАЗ

202.345 
МЛН. ЛВ.

ТРЕЙС ГРУП ХОЛД

202.269 
МЛН. ЛВ.

ГЛАВБОЛГАРСТРОЙ

144.228 
МЛН. ЛВ.

ВОДСТРОЙ ��.

110.514 
МЛН. ЛВ.

БАЛКАНИ ЛК

100.907
 МЛН. ЛВ.

БАЛКАНСТРОЙ

95.250 
МЛН. ЛВ.

ПИ ЕС АЙ

90.230 
МЛН. ЛВ.

ЕНЕМОНА

Инфраструктурата  
е движела  
строителството  
през 2009 г. ▶ 12-13

Ортофотокартата на 
България все още не е 
готова и заради това се 
бавят плащанията  ▶ 18

Интервю с Митко Василев, 
управител на Германо-бъл-
гарската индустриално-
търговска камара  ▶ 19-20
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Парите за пенсии на Стария континент 
вече не стигат. Правителствата  
спешно увеличават пенсионната 
възраст и пренасочват пари от 
частните към държавните фондове

Пренасочването на 
вноските от частните 
към държавните фон-
дове може да доведе 
до големи финансови 
проблеми
През миналата седмица Бъл-
гария тръгна по стъпките на 
Унгария, след като правител-
ството обяви плановете си да 
прехвърли парите от частните 
професионални пенсионни 
фондове от втория стълб в 
държавата. Консервативната 
управляваща партия Фидеш 
на премиера Виктор Орбан 
предприе масова комуника-
ционна офанзива за насърча-
ване на осигуряващите се в 
частните пенсионни фондове 
да се върнат обратно към 
първия стълб от пенсионната 
система - държавния разходо-
покривен. Мерките не само 
ще замразят вноските към 
частните фондове от втория 
стълб, но застрашават да раз-
рушат цялата пенсионна сис-
тема. През миналата седмица 
Орбан заяви, че обявените 

България избра лошия      пример на Унгария
първоначално намерения 
за спиране на вноските към 
фондовете през следващите 
14 месеца вероятно ще се пре-
върнат в постоянни. Доводите 
му са, че държавата може по-
добре да гарантира парите на 
осигурените. Истината обаче 
е, че страната има големи фи-
нансови проблеми и избегна 
фалита само благодарение на 
спасителния заем от МВФ 
и ЕС. С национализацията 
на парите от пенсионните 
фондове в унгарския бюджет 
ще влязат допълнително 2.7 
млрд. EUR.

Държавни мечти
„Не можем да караме хората 
насила да залагат парите си 
на фондовата борса”, каза 
още Орбан. Фондовете няма 
да бъдат карани да прехвър-
лят активите си на държава-
та, самите осигуряващи се 
ще трябва да го направят, 
обясни още правителство-
то. Според него хората ще  
предпочетат сигурността и 
ще се върнат в пенсионната 
система. Бъдещите внос-

Блокирани летища, пътища, 
пресъхнали бензиностан-
ции, масови безредици по 
улиците. Това засега са ре-
алните резултати от гранди-
озните европейски планове 
за увеличаване на приходите 
в националните бюджети. 
През последните месеци дър-
жавите от ЕС попаднаха в 
омагьосания кръг „недостиг 
на пари, реформи, стачки”. 
Най-горещата точка на недо-
волство се оказа социалният 
сектор и реформирането на 
пенсионните системи. Дори 
големите икономики в ЕС, 
като Франция, Германия и 
Великобритания, не успяват 
месеци наред да излязат от 
порочния кръг. Вместо това 
страните се впуснаха в бяс-
на надпревара за по-късна 
пенсия с увеличаване на въз- 
растта и стажа за пенсионира-
не. Първенството засега водят 
Германия и Великобритания. 
Британците ще се пенсиони-
рат най-късно - на 66 години 
до 2020 г. Германците пък ще 
работят най-дълго за пенсия 
- до 2029 г. необходимият 
осигурителен стаж ще скочи 
от 35 години в момента на 45 
(виж инфографиката). Шест 
от държавите от ЕС, вклю-
чително България, планират 
да увеличат възрастта и/или 
стажа за пенсия. Според обя-
вените планове от 2015 г. 
необходимият осигурителен 
стаж за пенсиониране в об-
щата категория труд у нас за-
почва да нараства с по четири 
месеца на година, като целта 
е до 2024 г. да достигне 37 
години за жените и 40 години 
за мъжете.

Голямата финансова 
пропаст
Проблемът с нарастващия 
финансов дефицит в пенси-
онната система е все по-го-
лям проблем за ЕС. Според 

проучване на консултантска-
та компания „Делойт” и за-
страхователната Aviva недос-
тигът в системата възлиза на 
1.9 трлн. EUR за целия ЕС. 
Най-голяма е финансовата 
дупка във Великобритания 
- 318 млрд. GBP. Парите, 
които се събират в момента у 
нас от осигуровки, покриват 
едва 40% от изплащаните 
пенсии, показват данни на 
Международния валутен 
фонд. Според изчисления 
на Европейската комисия 
пък до 2060 г. броят на пен-
сионерите към активно рабо-
тещите ще се удвои. 

Прилаганият солидарен мо-
дел не работи не само у нас, 
но и навсякъде, където се 
използва. По времето на Бис-
марк, когато е приет той, про-
дължителността на живота е 
била по-ниска от възрастта 
за пенсиониране. Оттогава 
досега обаче продължител-
ността на живот непрекъсна-
то расте, а с това и натискът 
върху пенсионната система. 
Причината за проблемите, 
с които се сблъскваме в мо-
мента, е все по-големият брой 
пенсионери и намаляващ 
брой работещи. Дори т.нар. 
бейби бум години се превръ-
щат в сериозен проблем за 
страните. Великобритания 
ще усети това още през 2012 
г., когато рекорден брой хора 
ще навършат 65 години и ще 
получат право на пенсия.

За това европейските 
правителства предприемат 
спешни реформи. Малко са 
обаче успешно функциони-
ращите системи.

Успешен баланс на 
един стълб
Чехия е последната страна в 
Централна Европа, която все 
още не е въвела пенсионната 
система от три стълба - дър-
жавен задължителен, вторият 

включва допълнителните за-
дължителни вноски в частен 
фонд и третият допълнителен 
с доброволен характер за по-
лучаване на трета пенсия. 
Участието в частните пен-
сионни фондове в страната 
е доброволно. Въпреки това 
активите на фондовете са 
едни от най-големите в ре-
гиона, като достигат около 7 
млрд. EUR, или 6% от БВП 
на страната. След повече от 
10-годишни опити всички 
усилия за преминаване към 
тристълбовата система ос-
тават напразни. Последният 
такъв опит беше направен та-
зи година, когато беше създа-
ден специален комитет, който 
да проучи възможностите 
за реформа. Той препоръча 
минаване към тристълбовия 
модел за осигуряващите се 
на възраст над 40 години. 
Новата управляваща дясна 
коалиция на Чехия заяви, че 
ще се съобрази с препоръките 
на комитета, но промени не се 
очакват преди 2011 г.

инвестиции без риск
При липсата на грандиозна 
реформа сегашната законова 
рамка за дейността на пенси-
онните фондове е сравнител-
но стабилна. Изискванията 
към инвестициите на фондо-
вете не са никак строги. Те 
трябва да поддържат висока 
ликвидност, нискорисково 
портфолио, за да изпълнят 
условието за положителна 
доходност всяка година. Това 
обяснява и неамбициозното 
инвеститорско портфолио, 
характерно за повечето от 
тях - около 80% от активите 
на пенсионните фондове са 
в чешки държавни ценни 
книжа.

Секторът обаче иска про-
мяна в законовата рамка, 
която да им позволи инвес-
тиции, ориентирани към по-

високи печалби. Фондовете 
настояват също за промяна 
в структурата на фондовете, 
така че сегашният модел, 
близък до животозастрахо-
ването, да бъде заменен от 
създаване на няколко фонда, 
всеки от които управляван 
от отделна компания. В мо-
мента законът не позволява 
разделянето на активите под 
управление на фонда от тези 
на самия фонд. Те са обеди-
нени в едно цяло, достъпът 
до който се продава като 
продукт със съответните 
правила за разпределяне на 
печалба.

Бързи мерки  
с тежко бреме
Само преди седмица Унгария 
обяви, че ще национализира 
парите във фондовете от 
втория стълб. Така страната 
ще получи допълнителни 
2.7 млрд. EUR, за да закърпи 
част от дупката в бюджета. 
Това не е първият опит на 

унгарското правителство да 
върне осигуряващите се об-
ратно в държавната система. 
Още през миналата година 
правителството даде въз-
можност на осигуряващите 
се на възраст над 52 години 
или вече пенсионирали се  
да получават държавна пен-
сия, като се върнат в първия 
стълб на системата заедно 
с активите си, натрупани в 
частните фондове. Срокът за 
това изтича на 31 декември и 
резултатът от него вече е 60 
хил. души с активи за 100 
млрд. унгарски форинта, 
които се вляха в държавния 
фонд. Краткосрочната мярка 
за бързо набиране на сред-
ства в бюджета обаче води 
след себе си едно 15-20-го-
дишно бреме за финансите 
на страната. 

Същия риск поема и бъл-
гарското правителство, ко-
ето през миналата седмица 
обяви, че ще национализира 
активите на професионал-

ните пенсионни фондове. 
Индивидуалните партиди 
ще бъдат запазени само „ин-
формативно”, а новият фонд 
ще работи на солидарен 
принцип. Отсега е ясно, че 
парите в него няма да бъдат 
достатъчни за изплащане на 
ранните пенсии за работе-
щите при тежки условия на 
труд и недостигът ще трябва 
да бъде покриван с пари 
от общия фонд „Пенсии”. 
Според социалния министър 
Тотю Младенов моделът за 
този вид пенсии бил сгре-
шен изначало и държавата 
щяла да се справи по-добре 
с изплащането им. По всичко 
личи, че това няма да реши 
проблемите в системата, тру-
пани и отлагани с години. 
За момента е сигурно само, 
че българската пенсионна 
система е финансово неста-
билна и зависимостта й от 
държавата застрашава сери-
озно бюджета.

Мария веромирова

ки, които постъпват, ще се 
натрупват в индивидуални 
партиди на осигуряващи-
те се, което предполага, че 
целта на правителството е 
преминаване към шведския 
пенсионен модел. При него 
текущите вноски се използ-
ват за покриване на пенси-
онните плащания в момен-
та, но сумите на всеки се 
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ЕК иска страните да 
реформират пенси-
онните си системи, 
но отказва да проме-
ни начина на изчис-
ляване на общия 
държавен дълг

Още през юли Европейската 
комисия отправи апел към 
всички страни от съюза да 
реформират пенсионните си 
системи заради риска за дър-
жавните финанси. Заради на-
растващото пенсионно бреме 
и застаряващото население 
страните започнаха рефор-
ми, които обаче натежаха при 
изчисляването на общите им 
държавни дългове. Девет от 
тях - България, Румъния, Че-
хия, Унгария, Литва, Латвия, 
Полша, Словакия и Швеция, 
изпратиха през лятото писмо 
до Брюксел с искане да бъде 
променен начинът на отчита-
не на дълга в зависимост от 
пенсионните реформи, които 
предприемат. Исканията им 
обаче не срещнаха разби-
ране от ЕК и през миналата 
седмица еврокомисарят по 
икономическите и финансо-
вите въпроси Оли Рен върна 
отговор на деветте държави, 
че предложението не може 
да бъде изпълнено. 

Полша е единствената 
страна, която според из-
численията на ЕК ще свие 

разходите си за пенсии през 
следващите 50 години. До-
ри и тя е недоволна от от-
говора на ЕС и планира да 
предяви отново исканията 
и аргументите си в пис-
мо, което ще представи на 
следващата сесия на Евро-
пейския съвет. България, 
Чехия, Словакия, Литва, 
Латвия и Швеция също са 
го подписали. 

възпиращ ефект
Полша и Унгария правят 
опити за промяна в начина 
на изчисляване на дълга в ЕС 
още от края на 90-те години, 
когато позволиха на рабо-
тещите да избират къде да 
влагат парите си за пенсия - в 
държавен или частен фонд. 
Въпросът отново изплува с 
още по-голяма сила след све-
товната финансова криза, ко-
гато проблемите с големите 
дефицити заляха цяла Евро-
па. Методът на изчисляване 
в момента възпира всякакви 
пенсионни реформи и мо-
же допълнително да засили 
негативния си ефект след 
въвеждането на санкции за 
висок дефицит и дълг, посоч-
ват деветте страни в писмото 
си до ЕС от август т.г. Освен 
това методът е и сериозен 
възпиращ фактор за страни 
като Чехия, които все още 
не са въвели системата на 
частни пенсионни фондове, 
да го направят, каза полският 

Европейският Параграф 22

България избра лошия      пример на Унгария

се надява едни 2.7 млрд. 
EUR свежи пари да влязат в 
бюджета й през следващите 
месеци, анализаторите по-
ставят под сериозна крити-
ка плановете на Орбан, като 
предупреждават, че това ще 
създаде много по-големи 
финансови проблеми на 
страната. Според техните 
изчисления, ако допуснем, 

натрупват по индивидуална 
партида, върху която при 
пенсиониране се начислява 
определена лихва. Система-
та е добра, но е много рис-
кова. Неслучайно тя работи 
успешно само в Швеция, на 
чието име е кръстена.

Деградивни промени
И докато правителството 

Методът, по 
който ЕК 

изчислява общия 
дълг на държавите 
членки, възпира 
всякакви пенсион-
ни реформи и може 
допълнително да за-
сили негативния си 
ефект след въвеж-
дането на санкции 
за висок дефицит и 
дълг

финансов министър Яцек 
Ростовски. 

отказ от реформи
Според анализатори невъз-
можността да платят цената 
за прехвърляне на пенсиите 
към частните фондове мо-
же да принуди страните да 
се откажат от пенсионни 
реформи, за да успеят да 
спазят условията на ЕС за 
намаляване на дефицита. 
Още повече че Брюксел ве-
че даде заявка за въвеждане 
на по-строги санкции за на-
рушителите на фискалната 
дисциплина в еврозоната. 
Според правилата страните 
от валутния съюз трябва 
да поддържат дълга си под 
границата от 60% от БВП, а 
дефицита под 3% от БВП.

Мария веромирова
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Минимална 
възраст 

за пенсиониране

Възраст 
за получаване 

на пълна пенсия

Осигурителен
 стаж

мъже
жени

че 2/3 от осигуряващите се 
в частни фондове изберат 
да се върнат към държавна-
та система и 2/3 от техните 
портфейли са в облигации, 
това ще означава, че през 
следващата една година на 
пазара ще бъдат продаде-
ни дългови инструменти 
за 330 млрд. унгарски фо-
ринта. Това се равнява на 
приблизително 3.2% от се-
гашния дълг на страната и 
около 20% от планирания 
за емитиране през след-
ващата година. Това със 
сигурност ще увеличи це-
ната на финансирането през 
следващата година. Другото 
сериозно притеснение е, че 
държавата ще загуби един 
от основните си инвестито-
ри в облигации - пенсион-
ните фондове. Това от своя 
страна ще отблъсне чуждес-
транните инвеститори, за 
които високата доходност 
на облигации вече няма да е 
толкова привлекателна, тъй 
като бъдещата им продажба 
ще бъде трудна.

Мария веромирова

Снимка емилия коСтадинова
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Намерението на правител-
ството да прехвърли акти-
вите на професионалните 
фондове към НОИ е връ-
щане назад в реформата, 
започнала от 2000 г., заяви 
ръководителят на техни-
ческата мисия на Между-
народния валутен фонд 
Емануеле Балдачи. Целта 
на мисията беше да напра-
ви преглед на пенсионната 
система в България, въз 
основа на който да даде 
препоръки за реформира-
нето й.

Тристълбовата структура 
на пенсионния модел в Бъл-
гария по мнението на МВФ 
е добра и „отговаря на най-
добрите практики в света”. 
Изплащането на ранните 
пенсии от професионални-
те фондове трябва да започ-
не още от догодина, препо-
ръчват от МВФ. Проблемът 
с ниските размери на тези 
пенсии временно може да 
бъде решен с покриване на 
разликата от Държавното 
обществено осигуряване, 
смята Балдачи. През това 
време трябва да се въведат 
мерки, които да подобрят 
сегашното положение с 
професионални фондове, 
а не да се връщате назад, 
допълни той.

Съвети за по-смели 
действия
България трябва да пред-
приеме по-смели решения 
за пенсионна реформа, за 
да овладее дефицита в Дър-

жавното обществено оси-
гуряване, който вече е 6.5% 
от БВП. Това препоръча 
Емануеле Балдачи. Според 
МВФ оповестените до мо-
мента мерки от правител-
ството не са достатъчни да 
елиминират дефицита във 
фонд „Пенсии”. Те ще до-
ведат до спестявания в раз-
мер на 1% от БВП, който 
не е достатъчен да покрие 
големия дефицит в пенси-
онната система. Нужни са 
по-амбициозни реформи, 
за да не се допуска по-
вече държавният бюджет 
да финансира Държавното 
обществено осигуряване, 
заяви Балдачи.

По-високи осигуровки, 
по-висока възраст
Фондът предлага осигури-
телната вноска от 1 януари 
2011 г. да се увеличи не с 
1.8%, а с 2%. Стажът за 
пенсиониране да започне 
още от догодина с по шест 
месеца, а не от 2015 г., 
както обяви тези дни со-
циалният министър. 

Според фонда от 2017 г. 
трябва да започне и вдигане 
на възрастта за пенсионира-
не с шест месеца всяка го-
дина, докато тя достигне 66 
години и за мъжете, и за же-
ните. След 2028 г. възрастта 
за пенсиониране да се об-
върже с темпа на нараства-
не на продължителност- 
та на живота, съветва още 
МВФ. Сегашното предло-
жение на социалното ми-

МВФ: Национализацията е 
крачка назад в реформата
Експертите на фонда препоръчват държавата да доплаща пенсиите 
на работниците от първа и втора категория труд

Работодателите предупредиха, че 
дефицитът на НОИ още повече ще нарасне
На днешната три-
странка представи-
телите на бизнеса 
отново ще призоват 
да не се бърза с фонд 
„Ранно пенсиониране”
Работодателските организа-
ции няма да подкрепят про-
мените в пенсионната систе-
ма на днешната тристранка. 
Тя ще се събере час преди 
началото на заседанието на 
кабинета, на което ще се гле-
дат промените в Кодекса за 
социално осигуряване. Във 
вторник надзорът на НОИ 
одобри промените само с 
гласовете на държавата и 
синдикатите.

възражения
Смятаме, че предвижданата 
пенсионна реформа в този й 
вид няма да изкара на нулев 
дефицит бюджета на НОИ 
през 2017 г., както предвиж-

Мнението на МвФ е, че тристълбовият модел на пенсионната система в България е добър. Затова мер-
ките трябва да бъдат насочени към подобряването на настоящото положение, а не да се връщате назад, 
заяви Емануеле Балдачи, ръководител на техническата мисия на МвФ снимка марина ангелова

▶

Работодателите настояват да не се бърза със съз-
даването на фонд „Ранно пенсиониране”, преди да се 
обмислят всички варианти, заяви Димитър Бранков, 
зам.-председател на БСК снимка емилия костадинова

▶

нистерство е възрастта за 
пенсиониране в България 
да започне от 2024 г. плавно 
с по шест месеца годишно 
до достигане пенсионна 
възраст при мъжете 65, а 
при жените 63 години.

Друго предложение на екс-
пертите на фонда е от 2017 г. 
да се увеличи с 2 процентни 

пункта вноската към уни-
версалните пенсионни фон-
дове. В момента тя е 5%.

Нова формула  
за пенсиите
В средносрочен план МВФ 
предлага да се промени 
формулата за изчисляване 
на пенсиите, така че в по-

голяма степен да се отчита 
какви вноски е правил чо-
век, докато е работил. В мо-
мента липсва такава връзка 
при изчисляването на дър-
жавната пенсия, смятат от 
фонда. Експертите предла-
гат да приложим практиката 
в Швеция и Полша. Също 
така от формулата трябва 

да бъде изваден критерият 
ръст на доходите, а да ос-
тане само инфлационният 
критерий, заявиха от фонда. 
Това ще гарантира покупа-
телната сила на пенсиите, 
но пък ще възпре вдигането 
на пенсиите при липса на 
реформи.

Мила Кисьова

да социалното министер-
ство, коментира Димитър 
Бранков, зам.-председател 
на БСК. „Първо, защото се 
отлага твърде много във вре-

мето корекцията в стажа и 
възрастта за пенсиониране. 
Освен това не се решава 
проблемът с прекалено ли-
бералното ранно пенсиони-

ране”, обясни Бранков. 
Представителите на биз-

неса смятат, че предвиж-
даните промени само ще 
увеличат правата за ранно 
пенсиониране, както и раз-
мерът на ранните пенсии 
за сметка на всички други 
осигурени лица и така де-
фицитът в НОИ още повече 
ще се задълбочи.

Най-големите им възра-
жения обаче са срещу наци-
онализацията на активите 
на професионалните фон-
дове. Освен срещу принци-
па ние сме и срещу начина 
как да става прехвърлянето 
на активите на фондовете, 
каза Бранков. 

Процедурата
В новите текстове на КСО 
е записано, че веднага след 
влизането им в сила ре-
сорният зам.-председател 
на Комисията за финансов 
надзор ще отнеме лицен-

зите на професионалните 
фондове, а съдът трябва да 
впише прекратяването на 
дейността им. След това 
управителят на НОИ тряб-
ва да назначи ликвидатор, 
който до края на януари да 
изготви план за ликвида-
ция. В него освен оценка на 
активите, данни за инвес-
тиционния портфейл, броя 
осигурени лица и данни 
за банката попечител ще 
бъдат разписани редът и 
начинът за прехвърляне на 
активите към фонд „Ран-
но пенсиониране”. До края 
на февруари пък надзорът 
на НОИ трябва да одобри 
така предложения ред и 
срокове за прехвърляне на 
активите.

Конфликт на инте-
реси
Според работодателите не 
е редно прекратяването на 
дейността на професионал-

ните фондове да предхожда 
изготвянето на ликвидаци-
онния план. Освен това е 
недопустимо, този в чиято 
полза ще е прехвърляне-
то на активите, той да ре-
шава какви да бъдат редът 
и сроковете за това, смята 
Бранков. В надзора на НОИ 
съотношението между пред-
ставителите на държавата, 
синдикатите и работодате-
лите е 2:1:1 и е ясно, че в 
случая трудно може да се 
осъществи контрол.

На днешната тристранка 
представителите на бизне-
са отново ще апелират да 
не се бърза със създаването 
на солидарния фонд „Ран-
но пенсиониране”. Иска-
ме шестмесечен период, 
в който да се дискутират 
всички варианти как да се 
реши проблемът с ранното 
пенсиониране и работата на 
професионалните фондове, 
заяви Бранков.  
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От СДС зоват Брюк-
сел, КФН и БНБ да 
дадат официална 
позиция

Пенсионна реформа трябва 
да има не защото го иска 
Международният валутен 
фонд (МВФ), а защото де-
мографската криза го нала-
га, заяви във Велико Тър-
ново президентът Георги 
Първанов.

Според него обаче външ-
ни рецепти не са необхо-
дими и не са приложими. 
С участието на синдикати, 
работодатели и на всички 
заинтересовани фактори 
трябва да се намери най-
разумното решение, призо-
ва държавният глава. 

Първанов също смята, че 
прехвърлянето на активите 
на частните професионални 
фондове в НОИ е нацио-
нализация и противоречи 
на конституцията. „Тази 

И президентът е срещу 
прехвърлянето на активите

Премиерът обещал на пенсионните 
фондове да помисли един ден
Асоциацията на дру-
жествата също пред-
ложи пенсионираните 
след 2011 г. да получа-
ват и втора пенсия от 
държавата

Пенсионноосигурител-
ните дружества, които 
управляват активите на 
професионалните пенси-
онни фондове (ППФ), са 
представили на минис-
тър-председателя Бойко 
Борисов документи, които 
доказват, че активите на 
професионалните пенси-
онни фондове не трябва 
да бъдат прехвърляни в 
Националния осигурите-
лен институт. От бранша 
са убедени, че са способ-
ни да управляват парите 
по-добре от НОИ и евен-
туално прехвърляне ще е 
грешка.

„След тази среща вяр-
вам в здравия разум на 
премиера”, каза Даниела 
Петкова, главен изпълни-
телен директор на ПОК 
„Доверие” АД. 

От бранша са изразили 
готовност и са поискали 
да изплащат пенсии на 
категорийните работници 
от 1 януари 2011 г. Това 
обявиха представителите 
на дружествата след сре-
ща с министър-председа-
теля Бойко Борисов, на 
която браншът е предста-
вил своите виждания по 
предложението за прех-
върляне на активите на 
ППФ в солидарен фонд в 
Националния осигурите-
лен институт (НОИ).

Категорично
„Не само сме готови, но 
и искаме да започнем из-
плащането на пенсии от 

ППФ”, каза Даниела Пе-
ткова. Според нея на фон-
довете не им е безразлич-
но и какъв ще е размерът 
на пенсията. „Единствено 
казахме, че на различните 
хора ще плащаме различ-
ни пенсии”, твърди Дани-
ела Петкова.

По думите й основната 
причина да се търсят про-
мени в ППФ, включител-
но и за прехвърлянето на 
активите, са условията за 
пенсиониране на катего-
рийните работници. „Те са 
заложени през 2000 г. в чл. 
168 на Кодекса за соци-
ално осигуряване (КСО) 
и според тях, ако старти-
раме плащането на пен-
сиите от 1 януари 2011 г., 
категорийните работници 
ще трябва да работят още 
три години, за да получат 
правото на пенсия”, обяс-
ни Даниела Петкова.

Според предварително 
заложените текстове в 
КСО през 2000 г. възрас-
тта за пенсиониране на 
категорийните работници 
е трябвало да се увеличи 

с 3 години от 2011 г. Този 
текст стои непроменен 10 
години и никой не каза 
досега на тези хора, че 
ще трябва да работят още 
три години, твърдят от 
Българската асоциация на 
дружествата за допълни-
телно пенсионно осигуря-
ване (БАДДПО). Според 
членовете на асоциацията 
този текст е трябвало да се 
промени през тези десет 
години или да се каже на 
хората много по-рано, че 
ще трябва да работят още 
три години.

„Иронията на цяла-
та дискусия е, че ако ни 
дадат право да започнем 
изплащането по силата 
на КСО, първите масови 
пенсии на работници щяха 
да са през 2014 г.”, твърди 
Даниела Петкова. Според 
нея никой не смее да ка-
же това на категорийните 
работници. „Не може да 
си вярвал, че ще се пен-
сионираш, и да се окаже, 
че още три години ще ра-
ботиш”, добави Даниела 
Петкова. Тя добави, че ако 
на ППФ им се даде право 
да изплащат пенсии, съ-
щото трябва да направи и 
държавата.

Предложението, което 
са отправили пенсионните 
фондове към премиера, 
е било да се изплащат 
две пенсии - една от про-
фесионалния фонд и ед-
на от държавата, според 
вноската, която всеки си 
е правил. „Предложихме 
в следващите три години 
тези хора да могат да се 
пенсионират при старите 
условия и да се плащат по 
две пенсии”, каза Даниела 
Петкова.

Документи
„Представихме на преми-

 Невъзможно е Нои да управлява парите по-добре 
от професионалните фондове, защото няма ка-
пацитет и никога не се е занимавал с капиталови 
инвестиции, каза Никола Абаджиев, председател на 
БАДДПо снимка боби тошев

▶

Вестник “Пари” търси :

Икономически редактор
Икономически репортер

Ако проявявате интерес, моля, изпратете автобиография и кратко 
мотивационно писмо �не по�дълго от �/� страница�.

За контакти job@pari.bg

Георги Първанов, 
президент на българия

Тази мярка 
е оборима 

от конститу-
ционна гледна 
точка. Натрупан 
ресурс от лични 
средства не може 
да се третира по 
такъв начин

мярка е уязвима, оборима 
от конституционна гледна 
точка, защото става дума 
за един натрупан ресурс 
лични средства, които не 
може да бъдат третирани 
по такъв начин, заяви пре-
зидентът. В крайна сметка 
всичко зависи от начина, по 
който ще се реши въпросът 
законодателно”, допълни 
той. Президентът също из-
рази съмнение, че подобна 

мярка ще донесе сериозен 
финансов ресурс на прави-
телството в близко време.

Вторият партньор в Си-
нята коалиция - СДС, също 
призова премиера Бойко 
Борисов да се откаже от 
намерението си да закрие 
професионалните фондове 
и да прехвърли активите им 
в НОИ. В понеделник ли-
дерът на ДСБ Иван Костов 
обяви, че лично ще сезира 
Конституционния съд, и 
посъветва частните пенси-
онни фондове също да се 
обърнат към съда.

От СДС призоваха Евро-
пейската комисия да изра-
зи становище по темата. 
Според лидера на партия-
та Мартин Димитров има 
опасност от наказателна 
процедура срещу България. 
Той призова КФН и БНБ съ-
що да излязат с официална 
позиция, вместо да мълчат 
„конформистко и вредно”.

Мила Кисьова

София Христова, 
изпълнителен директор на ПоД 
„алианц българия” аД

Категорий-
ните работ-

ници, които се 
осигуряват само 
в професионален 
фонд, ще получа-
ват пенсии само 
от него, какъвто 
е принципът на 
справедливостта

ера документи, от които 
се вижда, че отлагането 
на изплащането на пен-

сиите на категорийните 
работници е правено само 
веднъж през 2009 г.”, каза 

Даниела Петкова. Според 
нея това е отразено в са-
мия кодекс.

„Показахме документи 
за положителната доход-
ност на професионалните 
фондове”, добави Дани-
ела Петкова. По думите й 
основната цел на срещата 
с Бойко Борисов е била 
да се покаже ползата за 
държавата и осигурените 
лица от съществуването 
на капиталовите пенсион-
ни схеми. 

„На първо място, полза-
та за държавата е дисцип-
линиращата роля, която 
капиталовите схеми оказ-
ват върху събираемостта 
на вноските”, твърди Да-
ниела Петкова. Тя добави, 
че дискусията е започнала 
с проблема на ниската 
събираемост. Само 17% 
от всички 220 хил. оси-
гурени имат вноски за 
всичките 10 години на съ-
ществуване на ППФ. „Не 
знаем какви са причините, 
но искаме да ги разберем”, 
добави Даниела Петкова. 
По думите й причините 
може да се изяснят, ако се 
направи ревизия на внос-
ките.  „Според Между-
народния валутен фонд 
българският пенсионен 
модел е сред най-добри-
те в света”, каза Никола 
Абаджиев, председател на 
БАДДПО. Той беше кате-
горичен, че е невъзможно 
НОИ да управлява парите 
по-добре от професио-
налните фондове, защото 
няма капацитет и никога 
не се е занимавал с капи-
талови инвестиции.

Решението за съдбата на 
професионалните пенси-
онни фондове трябва да се 
вземе днес на заседанието 
на Министерския съвет.

Атанас Христов
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70 
▶ болници вероятно ще 
бъдат закрити, защото 
не отговарят на новите 
стандарти по наредба 49

Частните болници, които 
предстои да бъдат закрити, 
заведоха дело срещу здрав-
ния министър д-р Стефан 
Константинов. Директори 
на над 20 от засегнатите ле-
чебни заведения подадоха 
иск в прокуратурата само 
няколко часа след срещата 
им с министъра вчера.

Искът е по повод Наред-
ба 49, която въвежда нови 
изисквания за легловата 
база в болничните заве-
дения. Според подзако-
новия акт многопрофил-
ните лечебници трябва да 
разполагат с минимум 60 
легла, а специализираните 
с 30. Около 70 болници, 
които не отговарят на те-
зи изисквания, ще бъдат 
закрити, ако не успеят да 
се преструктурират или да 
изпълнят постановленията 
в наредбата. Проблемът 
идва оттам, че на практика 
и двете действия са невъз-
можни за краткия срок, 
заложен в нея. Тя беше 
обнародвана в „Държавен 
вестник” в петък, а тряб-
ваше да влезе в сила на 1 
ноември.

отстъпление
В крайна сметка министър 
Константинов взе компро-
мисно решение - да въведе 
1 година гратисен период 
за изпълнение на изисква-
нията или за преструкту-
риране. Той също обеща, 
че ще бъдат преразгледани 
и медицинските стандарти, 
за да няма прекалено зави-
шени изисквания в тях.

Недоволни
Това обаче не удовлетворя-
ва болниците. За да изпъл-
нят изискванията, малките 
частни болници трябва не 
просто да закупят повече 
легла, но да разширят по-
мещенията си, да наемат 
повече специалисти и не на 
последно място да привлекат 
повече пациенти. „Те искат 
от мен да направя огромна 
инвестиция, която няма да 
ми се върне, каза директорът 

Частни болници съдят 
здравния министър
Според тях обявеният гратисен период от 1 година за новите 
изисквания не решава проблема

на частната болница „Света 
Богородица” в София д-р 
Николай Болтаджиев. Тя 
разполага само с 13 легла. 
Според него наредбата е 
била направена така, че да 
елиминира конкуренцията 
на частните болници от „па-
зара” в здравеопазването. Те 
заедно с малките общински 
лечебни заведения са най-за-
сегнати от наредбата, защото 
в момента разполагат средно 
с от 10 до 20 легла. Повечето 
от тях обаче са оборудвани 
с модерна медицинска апа-
ратура.

Алтернатива
Другата алтернатива - да се 
преструктурират, означава 
чиста загуба на милиони 
левове инвестиции за част-
ните болници и липса на 

 Най-засегнати от но-
вите изисквания са мал-
ките общински и частни 
болници 
 снимка  БоБи Тошев

▶

адекватни медицински ус-
луги за хората от малките 
населени места, в които 
има само една общинска 
лечебница например. Те 
имат избор да се превърнат 
или в медицински центрове 
или кабинети към ДКЦ-та. 
В медицинските центрове 
обаче не може да се из-
вършват операции. Голяма 
част от болниците пред 
закриване разполагат със 
специализирана апаратура, 
която в един частен кабинет 

или център няма да влезе 
в употреба. Затова остава 
отворен въпросът какво ще 
се случи с нея, ако тези 
болници бъдат преструк-
турирани.

изгубени в закона
„Наредба 49 противоречи на 
два закона, затова са налице 
всички правни основания 
тя да бъде отменена”, казва 
още д-р Болтаджиев. По ду-
мите му  подзаконовият акт 
противоречи на Закона за 

здравето, където се казва, че 
специализираната болница 
трябва да разполага с едно 
отделение от пет легла. В 
наредбата се изисква те да са 
30. Тя противоречи и на зако-
на за ограничаване на адми-
нистративното регулиране 
върху стопанската дейност, 
каза още д-р Болтаджиев.

За правата  
и наредбите
„Със закриването на бол-
ници се отнема едно от 

най-важните права на па-
циентите - правото на из-
бор къде да се лекуват”, ко-
ментира Теодора Захариева 
от Българския пациентски 
форум. 

С това действие д-р Кон-
стантинов потвърди, че 
посоката на реформата в 
здравеопазването няма да е 
по-различна от заложената 
от предшественичката му 
проф. Анна-Мария Бори-
сова.

Елена Петкова

60 
▶ легла максимум трябва 
да имат многопрофилни-
те болници

Комунизмът в България се върна
Комунизмът в България 
се върна. Здравният ми-
нистър ни показа списък 
с болниците, които трябва 
да бъдат закрити, и то не 
само защото не отговарят 
на новите изисквания по 
Наредба 49, а и защото 
така е прието в здравната 
карта. 
Искат да премахнат кон-
куренцията на частните 
болници, затова подза-
коновият акт е направен 
по този начин. Аз съм 
инвестирал милиони, а в 
момента те ме принуж-
дават да инвестирам още 
толкова, за да отговоря 
на изискванията. Новите 
средства, които ще вложа 
обаче, няма да ми се 
върнат.

Наредба 49 
противоречи 

на Закона за здра-
вето

Д-р Николай Болтаджиев,
директор на „света Богородица”

Константинов беше кате-
горичен, че това положе-
ние няма да се промени. 

Предложи ни компроми-
сен вариант да се коопе-
рираме. Това обаче също 
е невъзможно, защото, 
за да стане една болница 
филиал на друга, тя пак 
трябва да е регистрирана 
като лечебно заведение. 
А те искат да ни отнемат 
лицензите.

Освен това наредбата 
не беше обсъдена с нас, 
преди да бъде приета. 
Предишното ръковод-
ство на министерството 
я публикува за няколко 
дни на сайта си, но бързо 
я свали с мотива, че тя 

няма да бъде приета. Така 
ние бяхме спокойни и 
вярвахме, че наистина 
този подзаконов акт няма 
да влезе в сила. 

Сега обаче я приеха 
набързо и ни уведомиха 
постфактум. А според 
процедурата наредбата 
трябва да остане на сайта 
две седмици и да бъде 
обсъдена подробно.
Тя противоречи на два за-
кона - Закона за здравето 
и закона за ограничаване 
на административното 
регулиране върху сто-
панската дейност, затова 
имаме всички правни 
основания да я оспорим в 
съда и той да постанови 
отмяната й. 

Мнение
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Корупцията в България се  
увеличава според чуждия бизнес
Индексът на 
Transparency 
тръгна надолу 
заради кризата и 
разочарованието 
от неизпълнените 
обещания на 
правителството 

Корупционният индекс 
на България се е влошил 
въпреки широко деклари-
раната от правителството 
воля за борба с корупци-
ята. 

Това показва годишният 
доклад на международната 
организация Transparency 
International. Той раз-
крива каква оценка дава 
големият международен 
бизнес на корупционната 
среда в 178 държави от 
цял свят по десетобалната  
система. 

Индексът на България 
за 2010 г. е 3.6 и по този 
показател страната заема 
предпоследно място в Ев-
ропейския съюз, където 
усредненият индекс за го-
дината е 6.3. 

Лош  
показател
Зад България от страни-
те в ЕС се нарежда само 
Гърция с индекс 3.5. Стра-
ната ни е и под средните 
стойности за Югоизточна 
Европа, по-добре се пред-
ставят и страни от региона 
извън ЕС като Турция, 
Македония, Хърватия и 
Черна гора. 

“За здравословна гра-

ница се смята индекс, не 
по-нисък от 5, а индекс от 
3 говори за много сериозни 
проблеми. България е пони-
жила резултата си спрямо 
миналата година и се е вър-
нала на нивото от 2008-а. 
Резултатът през 2008 г. пък 
беше лош, защото тогава 
индексът на България за 
първи път от осем години 
падна под 4”, каза изпъл-
нителният директор на бъл-
гарското подразделение на  
Transparency International 
Диана Ковачева.
 
Какво  
означават  
цифрите
Този индекс не е само 
оценка за правителството, 
а и за парламента и цялата 
централна и местна ад-
министрация, както и за 
законодателната власт. То-
ва е оценката на големия 
международен бизнес и тя 
говори не само за разпрос-
транението на директната 
корупция, но и за други 
важни за бизнеса факто-
ри, като прозрачност, си-
гурност, законодателство, 
ясни процедури за разпре-
деление на обществените 
и европейските средства, 
а в последните години 
е и оценка за това как 
държавите се справят с 
кризата.
 
Желанието  
срещу  
реалностите
“Тази година почти всич-
ки страни леко са снижили 
индексите си в резултат на 

сряда 27 октомври 2010  pari.bg

Това е оценката на бизнеса  
за правителството
Повишаването на индекса 
от 3.6 на 3.8 през мина-
лата година е резултат от 
генерираните  очаквания 
от политическата промяна. 
Обещанията на новите 
управляващи за реформи 
и демонстрираната воля за 
борба с корупцията и орга-
низираната престъпност за-
вишиха индекса. Сега обаче 
спадът показва разминава-
нето между изявената воля и 
липсата на институционален 
капацитет за реализиране-
то й. Сегашният индекс е 

огнян Минчев,  
председател на  
Ус на Transparency International-
България

Най-сериозна про-
дължава да бъде 
нуждата от  по-про-
зрачни процедури за 
обществените по-
ръчки и усвояването 
на евросредствата  
  

Госпожо Ковачева, 
какъв сигнал изпраща 
оценката за България в 
този доклад и към кого?

- Това изследване се пра-
ви изцяло извън България 
и в него участва големият 
международен бизнес. То е 
сигнал от него към цялата 
държавна администрация 
- правителството, парла-
мента и съдебната систе-
ма. Показва, че все още 
не можем да достигнем 
до сериозни резултати в 
противодействието на ко-
рупцията. 

Оценката е и призив за 
обединени усилия. Вижда 
се, че има политическа 
воля, но тя е само по вър-
ховете на правителството. 

Тази оценка има ли 
политическо измерение? 
Шамар ли е тя за прави-

▶

▶

телството?
- Шамарът е по-скоро за 

България. Това изследване 
показва до каква степен 
корупцията е разпростра-
нена сред държавните слу-
жители от всички власти 
и нива, а не директно сред 
правителството. 

Но има и политическо 
измерение, защото по-
литическите лица в Бъл-
гария почти не се про-
менят, те само се въртят. 
От години не отчитаме 
особена промяна в ин-
декса. Продължаваме да 
заемаме доста незавидно 
място. 

Кои са най-проблемни-
те сфери?

- Най-сериозна продъл-
жава да бъде нуждата от 
по-прозрачни процедури 
за обществени поръчки и 
усвояване на европарите 
както на централно, така 
и на местно ниво. Но също 
и наличието на конфликт 
на интереси, съответно 
липсата на конкретни по-
литики за управление на 
конфликта на интереси в 
администрацията. Липс-
ват и политики за защита 

▶

на лицата, които подават 
сигнали за корупция. Не 
на последно място липсата 
на закон за лобизма, кой-
то да регламентира тази 
дейност. 

Много лоши сигнали да-
ва и честото променяне на 
законите. Ако погледнем 
например Законът за об-
ществените поръчки колко 
пъти беше променян, а се-
га пък се работи по съвсем 
нов. Това не дава сигнали 
за стабилност. 

Споменахте лобизма. 
Напоследък в парламен-
та има сериозен про-
блем с него.

- Проблемът с лобизма 
идва от това, че няма раз-
биране какво представля-
ва. Той се схваща като 
защита на обществените 
интереси, което на прак-
тика не е вярно. 

Напротив, лобизмът, ма-
кар да е регламентирана 
дейност по света, реално е 
в полза на бизнеса. Тоест 
народни представители не 
могат да си позволят да 
лобират, защото така на-
рушават обществения ин-
терес. Трябват ни спешно 

▶

ясни правила, регламенти, 
регистрация на лобистите 
и т.н. Трябва ни добър за-
кон за лобизма.

оценката в този до-
клад е от бизнеса, но 
той често участва в ко-
рупционните практики. 
обективна ли е в такъв 
случай тази оценка?

- Самата корупция е 
сложно явление и в нея 
има винаги две страни. 
Затова и никой не може 
да е жертва на корупция, 
а ако е част от нея, той е 
участник, извършител. 

В този смисъл е нор-
мално бизнесът да бъде 
питан за корупцията, за-
щото той има директен 
досег с корумпираните 
служители в администра-
цията. Тъй като данните, 
получени от бизнеса за 
целите на изследването, 
се обработват анонимно, 
самите компании не са за-
плашени и може да дадат 
честна оценка на среда-
та, без да се притесняват 
от санкции или вреда на 
имиджа си. Така че, да, 
обективно е.

Ани Коджаиванова

▶

Лошите сигнали идват и от трите власти
Интервю Диана Ковачева, изпълнителен директор на Transparency International-България 

всъщност оценката към пра-
вителството и той показва, 
че въпреки безспорните уси-
лия има разочарование от 
факта, че така и не се стига 
до реформи, до подобряване 
на прозрачността, до пред-
видимост, последователност 
в политиката и т.н. 

Индексът е и оценката 
на големия международен 
бизнес как правителството 
се справя с кризата. Затова и 
в международен мащаб има 
известен спад на индексите.

Развитие на корупционния индекс в България
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кризата и това трябва да 
се вземе предвид”, каза 
Диана Ковачева. 

Според председателя на 
УС на организацията Ог-
нян Минчев обаче по-до-
брите резултати през ми-
налата година се дължат 
на завишените очаквания 
от смяната на управлени-
ето в България и декла-
рираната воля за борба с 
проблемите. 

“Спадът сега е израз на 
известно разочарование 
от новото правителство за 
това, че така и не започ- 
на реформи, не осигу-
ри нужната прозрачност 
и предвидимост”, каза 
Минчев. 

Ани Коджаиванова

снимка БоБи Тошев



  10    НовиНи    свят
pari.bg  сряда 27 октомври 2010

Страната може да 
съкрати наполовина 
служителите 
във военното 
министерство 
и да прекрати 
задължителната 
военна служба

Германия започва мащаб-
но преструктуриране на 
армията през следващата 
година с цел намаляване 
на разходите. Комисия от 
експерти начело с изпъл-
нителния директор на аген-
цията по труда е изпратила 
становище до министъра на 
отбраната Карл-Теодор цу 
Гутенберг с подробно опи-
сание на възможните мерки. 
Конкретните решения ще 
бъдат взети в края на януари, 
каза Гутенберг. 

Съкращения
В доклада на комисията е 
посочено, че министерство-
то трябва да съкрати поло-
вината от служителите, да 
намали с 1/4 войската и да 
сложи край на задължител-
ната военна служба.

Информацията за съкра-
щенията на разходите за 
отбрана в Германия идва 
седмица след като друга 
голяма европейска сила 
- Великобритания, обяви 
планове за съкращаване 
на войската със 17 хил. 

Германия започва мащабни 
реформи в армията

Страната отчете втори 
пореден тримесечен 
ръст на БВП, а S&P 
потвърди AAA 
рейтинга й

Великобритания успокои 
страховете за двойно дъно 
на кризата, след като обяви 
данните за представянето на 
икономиката през послед-
ното тримесечие. Ръстът на 
БВП от 0.8% е бил двойно 
по-висок от очакването на 
анализаторите и с 2.8% над 
нивото за същия период 
година по-рано. Добрите 
показатели дадоха основа-
ние на кредитна агенция 
Standard&Poor’s да подобри 
дългосрочния рейтинг на 
държавния дълг, както и да 
повиши перспективата на 
страната от “негативна” на 
“стабилна”. 

икономически ръст
Това е вторият тримесечен 
ръст на британската ико-
номика, който изненада 
приятно пазара, коментират 
анализатори от ING. Ръстът 
от 1.2% през вторите три ме-
сеца на 2010 г. беше най-ви-
сокият от 9 години насам и 
най-силното представяне на 
английската икономика през 
последното десетилетие. 

Британската икономика изпрати 
силни сигнали за възстановяване

Еврокомисарят се 
противопостави на 
Германия и Франция 
новите мерки срещу 
бъдещи икономически 
кризи да бъдат 
регламентирани в 
договора

Против евентуалните проме-
ни в Лисабонския договор, 
за които намекват Германия 
и Франция, се обяви евроко-
мисарят по икономическите 
въпроси Оли Рен. Според не-
го повторна ратификация на 
документа е нежелан изход 
от ситуацията. Рен определи 
желаните изменения като 
рискови, а моментът за тях 
като неподходящ. Германия 
и Франция обаче са твърдо 
за създаването на единна ев-
ропейска мрежа, целяща да 
гарантира финансова сигур-
ност. Предложението им ще 
бъде отправено по време на 
срещата на върха на съюза 
в четвъртък и петък тази 
седмица. 

Компромиси
Според Рен подобна мрежа 
би могла да бъде въведена и 
без промени в Лисабонския 
договор, които от своя страна 
ще изискват нова ратифика-
ция от всяка страна членка. 
Според него трябва да се 
постигне вариант, чрез който 
“да се подсигури финансова 

Оли Рен не иска промени 
в Лисабонския договор

Бизнесът в подем
Подемът е знак към пра-
вителството за стабили-
зиране на частния сектор 
и способността му да се 
справи с дупката в бюдже-
та. Затова и икономистите 
прогнозират ревизия на 
годишния икономически 
ръст над сегашните 1.5%. 
Но спадащото потребител-
ско доверие, резултатите 
от проучвания сред рабо-
тодателите за активността 
при наемане на персонал 
и стагниращият пазар на 
недвижими имоти трябва 
да държат вниманието на 
управляващите изострено, 
смятат специалистите. 

Икономическите двигате-
ли през изминалото триме-
сечие са били секторът на 
услугите и производството 
(ръст от по 0.6%). За сметка 
на това строителните дей-
ности са продължили да 
спадат, този път с 0.4%. 

Рейтинги
Благодарение на огромните 
съкращения в публичния 
сектор развитието на финан-
совото състояние на страна-
та изглежда по-устойчиво, 
коментират анализаторите 
от S&P. Орязването на око-
ло 500 хил. работни места е 
една от мерките за свиване 

Благодарение на усилията на правителството на Дейвид Камерън да подобри 
имиджа на страната на международните финансови пазари S&P повиши перспек-
тивата на великобритания от “негативна” на “стабилна”

▶

души. Военният бюджет 
на Испания догодина също 
ще бъде по-малък. Това е 
трета поредна година на 
спад за страната, като от 
2009 г. разходите за отбрана 
са паднали общо с 13.3%. 
Италия пък намали поръч-
ките за реактивни самолети 
с 25 броя, за да спести 2.57 
млрд. USD. 

Съвременна армия
Реформата на Германия 
безспорно е насочена към 
намаляване на разходите, 
но Гутенберг цели по-скоро 
реорганизиране на силите и 
създаване на армия, насоче-
на към справяне със съвре-
менните заплахи. Според 

него страната трябва да 
прекрати задължителната 
военна служба и да създа-
де армия само от 156 хил. 
професионални войници. 
В момента Германия раз-
полага с тромава система 
от 250 хил. души и военни 
контингенти в чужбина от 
7070 души. 

Целият анализ ясно показ-
ва нуждата от драстични, а 
не само козметични проме-
ни, обясни Гутенберг. Точ-
ни срокове за изпълнение 
на реформите все още не са 
обсъждани, но експертната 
комисия е предложила от 5 
до 7 години. Според воен-
ния министър това може да 
отнеме 6-9 години.

Освен това агенцията по-
добри перспективата на 
Острова от “негативна” на 
“стабилна”. 

Положителната оценка 
до голяма степен се дължи 
и на добрата “реакция” на 
икономиката след предпри-
етите антикризисни мер-
ки. Изненадващо високият 
ръст ще намали натиска 
върху Bank of England да 
инжектира ликвидност на 
пазара чрез изкупуване-
то на ценни книжа. През 
последните месеци цен-
тралният трезор намали 
основната лихва до 0.5% 
и изкупи активи на обща 
стойност 318 млрд. USD. 

Потребителско  
доверие
Данните за Великобри-
тания идват на фона на 
плахо покачващо се потре-
бителско доверие в дру-
гите европейски страни. 
Според френското статис-
тическо дружество Insee 
потребителското настро-
ение във Франция се е по-
добрило от -35 на -34%. В 
Германия пък очакванията 
както на потребителите, 
така и на бизнеса остават 
стабилни, установи ком-
панията за маркетингови 
проучвания GfK.

стабилност, като същевре-
менно се намалят странич-
ните рискове от това”. С по-
следното си изказване Рен 
визира опасността част от 
страните членки да прекалят 
със стимулите заради факта, 
че партньорите им от ЕС ще 
покрият евентуално възник-
нали дефицити. Рен застана 
и срещу промени в договора, 
според които правото на глас 
на държавите от съюза ще 
бъде анулирано, в случай че 
те емитират твърде много 
нови облигации. 

в бъдеще време
В момента Германия плаща 
най-голяма вноска в създа-
дения като временен Фонд 
за финансова стабилност 
на Европа, оценяван на 440 

млрд. EUR. Исканията за 
промените, които да пре-
върнат този фонд в посто-
янно явление, означават и 
изменения в Лисабонския 
договор, който беше приет 
преди по-малко от година 
след дълъг процес на ра-
тификация. Дори и фондът 
за стабилност да бъде пре-
върнат от временен в по-
стоянен, бихме искали това 
да стане без изменения в 
Лисабонския договор, каза 
Рен. Той обаче добави, че 
ЕК “не изключва промени 
в Лисабонския договор, ако 
те предвиждат перманент-
но решение на проблема с 
кризата”. В момента обаче 
текат правни консултации 
за ограниченията, наложени 
от договора. 

Еврокомисарят по икономическите въпроси оли Рен 
иска изход от кризата, но не и повторна ратифика-
ция на Лисабонския договор

▶

на достигналия през 2009 
г. 11.2% от БВП бюдже-
тен дефицит. В резултат на 
предприетите стъпки аген-
цията намали с един пункт 
до 3% прогнозата си за 
размера на дефицита през 

2014 г. Усилията на коали-
ционното правителство на 
Дейвид Камерън да подо-
бри имиджа на страната на 
международните финансо-
ви пазари и да избегне дъл-
гова криза от “гръцки тип” 

дадоха основание на S&P 
да потвърди AAA рейтинга 
на дългосрочния държавен 
дълг на Великобритания. 
Оценката на краткосроч-
ната задлъжнялост също 
остана непроменена A-1+. 

снимка reuters

снимки bloomberg

Германия може да създаде армия само от професио-
нални войници
▶
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Производителите ще си плащат 
за контрола над „Стара планина”

Асоциацията на месопрера-
ботвателите ще осигури на 
лабораториите консумативи 
за количествени анализи, за 
да има истински контрол над 
марката „Стара планина”. 
Това каза за в. „Пари” пред-
седателят на асоциацията 
Кирил Вътев. Той добави 
и че производителите ще 
плащат за анализа, който да 
покаже колко е наличната 
соя в продуктите им, ако се 
установи, че има такава. Така 
парадоксално се оказва, че 
бизнесът вероятно ще си пла-
ща за държавния контрол над 
марката „Стара планина”.

Здравата дружба между 
земеделското министерство 
и месопреработвателите 
ескалира в сериозно на-

прежение заради соевия 
скандал, който избухна 
преди две седмици. Тога-
ва министерството обвини 
четирима производители на 
„Стара планина”, че влагат 
соя в продуктите си. Про-
би в чужди лаборатории 
обаче оневиниха напълно 
една от компаниите, а за 
другите три стана ясно, че 
количествата са нищожни 
и вероятно идват от под-
правките. 

Лабораторни неволи 
за сметка на бизнеса
„Българските лаборатории 
нямат пари за количествени 
анализи, за да се види колко 
соя има в продуктите, ако 
бъде открита такава. Ние 

ще закупим и ще им осигу-
рим определен брой китове 
за количествени анализи. 
Оттам нататък всеки ще си 
плаща за изследванията, 
за да може да има истин-
ски контрол и да отпаднат 
всякакви съмнения”, каза 
Вътев. 

Редно ли е обаче бизнесът 
да плаща заради пропуски-
те на държавния контрол? 
„Отговорът на този въпрос 
е субективен, но за мен е 
„да”, каза Вътев. Неговите 
аргументи са, че стандартът 
е доброволен, а бизнесът го 
е подкрепил радушно и 
експерти на асоциацията 
са участвали в изготвянето 
му. „Грешката ни беше, че 
се съгласихме да махнем 

изцяло соята, а не да ос-
тавим 3%, както беше в 
стария БДС. Просто се съо-
бразихме с аргументите, че 
лабораториите не може да 
измерват количеството соя 
и е по-добре да я няма въоб-
ще”, обясни Вътев. Другият 
му аргумент е, че минис-
тър Найденов е направил 
огромна услуга на бран-
ша с мащабната рекламна 
кампания на марката. „Ако 
трябваше да си платим за 
такава реклама, щеше да ни 
струва милиони”, призна 
Вътев. 

Плаващ стандарт?
От компанията „Кен” - една 
от забърканите в скандала, 
казаха обаче, че не са запоз-

нати с идеята на Кирил Въ-
тев и не могат да я комен-
тират. Те все още не знаят и 
дали ще им бъде наложена 
глоба, въпреки че соята не 
е вложена умишлено, както 
и кога ще им бъде върнат 
отнетият лиценз. Минис-
терството на земеделието 
още не е взело решение по 
тези въпроси, както и по въ-
проса ще бъде ли променен 
стандартът. 

Преди дни Мирослав 
Найденов сподели, че стан-
дартът може да бъде проме-
нен и да се регламентира 
определено съдържание на 
соя - до 0.1 или до 0.25%. 

Негативни нагласи
Асоциацията на месопрера-

ботвателите обаче е против 
и ще настоява стандартът 
да не се променя, защото 
това допълнително ще от-
блъсне потребителите, ко-
ито и без това са започнали 
да губят доверие в марката 
след скандала.

„Има растящи негативни 
нагласи към марката „Ста-
ра планина” и от страна 
на бизнеса, и от страна 
на потребителите. И това 
е нормално, при положе-
ние че така свободно се 
говореше за производители 
мошеници, за корумпирани 
служители на ДВСК и т.н. 
Промяна на стандарта още 
повече ще обърка пазара”, 
добави Вътев.

Ани Коджаиванова

Сряда 27 октомври 2010  pari.bg

Асоциацията на месопреработвателите настоява стандартът да не 
се променя, защото това допълнително ще отблъсне потребителите

Скандалите покрай марката "Стара планина" може да отблъснат потребителите и бизнеса от стандарта Снимка емилия коСтадинова▶

КомПАНии 
и ПАзАри

Резултати
Maxima България 
увеличи  
оборота си
Maxima България, която 
притежава веригата супер-
маркети Т-МАRКЕТ, уве-
личи оборота си през тре-
тото тримесечие на годи-
ната. В края на септември 
той възлиза на 27.478 млн. 

лв., което е само 1% спад 
спрямо същия период на 
миналата година. Спа-
дът на оборота за първо-
то полугодие на годиш-
на база беше 14.8% и е в 
размер на 54.139 млн. лв. 
„Отчитаме увеличаване 
на продажбите на стоки от 
по-нисък ценови сегмент, 
както и на промоционал-
ни продукти”, коменти-
ра генералният директор 

на компанията Вигинтас 
Шопокас. Той допълни, че 
стабилизирането на обо-
рота е доказателство, че 
компанията има правилна 
политика. Шопокас обясни 
още, че Maxima България 
планира да отвори още 50 
супермаркета в България, 
а с придобиването на тър-
говската верига „Калея” 
компанията вече е с 2% 
пазарен дял в страната. 



СОФИЯ

КОЗЛОДУЙ

РАЗЛОГ

СТАРА ЗАГОРА

БУРГАС

356.865 
МЛН. ЛВ.

ГЕОТЕХМИН

227.969
 МЛН. ЛВ.

ТЕРНА

204.576 
МЛН. ЛВ.

БУЛГАРТРАНСГАЗ

202.345 
МЛН. ЛВ.

ТРЕЙС ГРУП ХОЛД

202.269 
МЛН. ЛВ.

ГЛАВБОЛГАРСТРОЙ

144.228 
МЛН. ЛВ.

ВОДСТРОЙ ��.

110.514 
МЛН. ЛВ.

БАЛКАНИ ЛК

100.907
 МЛН. ЛВ.

БАЛКАНСТРОЙ

95.250 
МЛН. ЛВ.

ПИ ЕС АЙ

90.230 
МЛН. ЛВ.

ЕНЕМОНА
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Инфраструктурата е движела 
строителството през 2009 г.
„Холдинг Пътища” падна  
до 39-о място в класацията  
„Топ 50+” на Камарата 
на строителите в България
Големите инфраструктур-
ни проекти - частни и дър-
жавни, са били основният 
източник на поръчки в 
строителството през 2009 
г. Това показват резул-
татите от традиционната 
класация „Топ 50+” на 
Камарата на строителите 
в България. Компании-
те, които попадат в нея, 
отчитат общ оборот над 
2.8 млрд. лв. за миналата 
година.

Възложители
Минната промишленост, 
железниците, столичното 
метро и енергетиката са 
били сред най-големите 
възложители на поръч-
ки в строителството през 
миналата година. Така 
например значима част 
от оборота на първото 
дружество в класацията 
- „Геотехмин”, е форми-
рана от строителни работи 
по метростанции 9 и 11 в 
София, които са на обща 
стойност над 48 млн. лв. 
Големи възложители на 
поръчки за дружеството 
са и фирми от минната 
промишленост в лицето 
на „Елаците мед” и „Чело-
печ майнинг”.

Сред по-мащабните про-
екти на 2009 г. е и строи-
телството на жп линията 
Пловдив - Свиленград, 
изпълнено от гръцката 
компания „Терна”. То е 
допринесло за оборота 
й през годината с 84.6 
млн. лв. Без конкуренция 
като обем дейност обаче 
остава проектът „Хермес 
парк” в София, също из-
пълнен от гръцката компа-
ния. Сградният комплекс 
включва търговски и офис 
площи на бул. „Цариград-
ско шосе”, по-популярни 
в момента като The Mall и 
European Trade Center. Об-
щата стойност на строи-
телството на двата обекта 
само през миналата годи-
на е надминала 133 млн. 
лв. Този проект е и сред 
малкото изключения от 
общата тенденция на спад 
в сградното строителство 
в годините на кризата.

На трето място в кла-
сацията на строителните 
дружества в страната се 
нарежда „Булгартрансгаз”  
главно с дейностите си 
по стопанисване на газо-
преносната мрежа в стра-
ната.

Основно работата по со-
фийското метро, рехаби-
литация и пътна поддръж-
ка формират дейността 

на четвъртото дружество 
в класацията „Топ 50+” 
- „Трейс груп холд”. Дру-
жеството е водещо и в 
категорията за жп и транс-
портна инфраструктура, 
където получи платинен 
приз за дейността си през 
годината.

Класираната на пето 
място „Главболгарстрой” 
е представена с обекти 
в областта на сградното 
строителство, въпреки че 
в структурата на холдинга 
от 7 години фигурира и ин-
фраструктурна компания.  

изненади
Изпълнителният директор 
на Камарата на строители-
те в България Иван Бойков 
определи като изненади 
в класацията „Топ 50+” 
тази година резултатите 
на дружествата „Терна” и 

„Холдинг Пътища”. „Тер-
на” набира сили главно 
с навлизането на големи 
гръцки инвеститори на па-
зара на имоти у нас, като 
собственика на The Mall  - 
Assos Capital, носителя на 
правата на IKEA - Fourlis, 
Danaos Development, GEK 
Group. Българският клон 
на дружеството - „Терна 
акционерно туристическо 
техническо и корабопла-
вателно дружество”,  е и 
сред малкото строителни 
компании у нас, които 
отчитат ръст на оборота 
си през кризисната 2009 
г. Тогава той е достигнал 
близо 228 млн. лв. при 
малко над 156 млн. лв. 
година по-рано. Изненад-
ващите резултати на „Хол-
динг Пътища” обаче са в 
отрицателен аспект. През 
2009 г. компанията рязко 

е намалила оборотите си, 
числеността на персонала 
си и размера на матери-
алните си активи. Така от 
носител на златен приз 
в категорията за пътна и 
железопътна инфраструк-
тура през 2008  г. по-късно 
тя е паднала до 39-о място 
в класацията „Топ 50+”. 
Изпълнителният дирек-
тор на компанията Орлин 
Хаджиянков не бе открит 
за коментар.

Годината
Според Иван Бойков 2009 
г. определено не е сред 
най-добрите за строител-
ния сектор, особено при 
регистрирания спад на 
продукцията с над 60%. 
„Сградното строителство 
се крепеше само на до-
вършване на започнатите 
обекти. Единствената ак-

тивност беше в инфра-
структурата, но и тя не 
беше голяма”, посочи той. 
Според него след продъл-
жаващия спад през 2010 
догодина се очаква раз-
витие по големи проекти, 
като магистрала „Стру-
ма” и продължаващото 
изпълнение на лотовете 
на „Тракия”. Има индика-
ции също, че ще бъде въ-
зобновено финансирането 
по част от проектите на 
Световната и Европейска-
та банка, които включваха 
рехабилитация на пътища 
у нас на обща стойност 300 
млн. EUR. Иван Бойков  
очаква и известно завръ-
щане на частните инвес-
титори на строителния 
пазар у нас след раздви-
жването на икономиките 
в световен план.

радостина маркова

Статистика
Първите 6 
формират 
половината 
оборот
▶ Обекти на обща стой-
ност над 2.8 млрд. лв. 
фигурират в отчети-
те за 2009 г. на 50-те 
най-големи строител-
ни компании у нас. Сред 
тях първите шест 
са реализирали близо 
половината от този 
оборот - общо около 1.4 
млрд. лв.
▶ Повечето компании в 
класацията са от част-
ния сектор. В челната 
десетка единственото 
държавно дружество е 
„Булгартрансгаз”.



СОФИЯ

КОЗЛОДУЙ

РАЗЛОГ

СТАРА ЗАГОРА

БУРГАС

356.865 
МЛН. ЛВ.

ГЕОТЕХМИН

227.969
 МЛН. ЛВ.

ТЕРНА

204.576 
МЛН. ЛВ.

БУЛГАРТРАНСГАЗ

202.345 
МЛН. ЛВ.

ТРЕЙС ГРУП ХОЛД

202.269 
МЛН. ЛВ.

ГЛАВБОЛГАРСТРОЙ

144.228 
МЛН. ЛВ.

ВОДСТРОЙ ��.

110.514 
МЛН. ЛВ.

БАЛКАНИ ЛК

100.907
 МЛН. ЛВ.

БАЛКАНСТРОЙ

95.250 
МЛН. ЛВ.

ПИ ЕС АЙ

90.230 
МЛН. ЛВ.

ЕНЕМОНА
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Инфраструктурата е движела 
строителството през 2009 г. Цигарената фабрика 

„Благоевград БТ” 
утрои финансовия си 
резултат

Водещите производстве-
ни компании от групата на 
"Булгартабак холдинг" из-
лязоха на печалба за девет-
месечието.

Благоевградската цигаре-
на фабрика „Благоевград 
БТ” утрои печалбата си за 
деветмесечието на 2010 г. 
до 10.5 млн. лв. Това показ-
ва отчетът на дружество-
то, публикуван на сайта 
на Българската фондова 
борса. 

Увеличение
Скокът в положителния 
финансов резултат се дъл-
жи до голяма степен на 
ръста в приходите от про-
дажби. За периода януари 
- септември тази година 
компанията има реализи-
рани продажби за 121 млн. 
лв. спрямо отчетените го-
дина по-рано 110 млн.  
лв. Дружеството отчита 
над 38% понижение на 
продажбите за вътреш-
ния пазар до 26 млн. лв. 
Според доклада за дей-
ността основни причини 
за това са увеличението 
на акциза, нарастването на 
контрабандата и предлага-
нето на все повече цигари 
от нисък ценови сегмент 
на пазара.

износ
В същото време обаче 
приходите от реализирана 
продукция в чужбина се 
увеличават с близо 56% до 
87 млн. лв. Близкият изток 
и Балканите са регионите, 
които носят най-големия 
принос в отчетените про-
дажби. 

Дружествата на "Булгартабак" са 
на печалба в края на септември

▶ и двете големи производствени компании в структурата на „Булгартабак 
холдинг” - „Благоевград БТ” и „София БТ”, отчетоха скок на продажбите си 

Снимка боби тошев

„Благоевград БТ” е второ-
то голямо производствено 
дружество в структурата 
на „Булгартабак холдинг”, 
което отчете по-добри ре-

зултати за деветмесечието. 
Общите приходи на „Со-
фия БТ” АД се повишиха 
с 53.63% до 100.8 млн. лв. 
Софийското дружество из-

лиза на печалба от 9.7 млн. 
лв. за януари - септември 
2010 г. Година по-рано фа-
бриката беше на загуба от 
3.1 млн. лв.  

Визитки
„Геотехмин”
▶ Управляваното от Цоло вутов дружество отчита лек спад в дей-
ността си през 2009 г. тогава оборотът му е намалял до 356.8 млн. 
лв. при 401.7 млн. лв. година по-рано. През миналата година в компа-
нията са работили 450 души. Сред по-значимите обекти, изпълне-
ни от „Геотехмин” през годината, е полагането на фундаменти за 
ветрогенератори в района на камен бряг и каварна. възложител е 
Global Wind Power, а поръчката е на стойност над 15.5 млн. лв. Рабо-
тата по метростанция № 9 е донесла на компанията над 21 млн. 
лв., а по метростанция №  11 и тунела към нея - близо 36.5 млн. лв. 
Сред големите проекти в областта на хидротехническото строи-
телство, изпълнени от компанията, са минивецовете „Лакатник” 
и „Свражен” от каскада „Среден искър”, общо на стойност близо 14.8 
млн. лв. „Геотехмин” е изпълнител и на редица дейности по рудник 
„елаците”, концесионер на който е дъщерната на дружеството 
„елаците мед”. Друг голям възложител на проекти за компанията е 
„Челопеч майнинг”.

„Терна”
▶ българският клон на гръцката компания е изпълнил строителство 
за 227.9 млн. лв. през 2009 г. над половината от тези приходи - 133 
млн. лв., са формирани от проекта „Хермес парк” на бул. „Цариградско 
шосе” в София. впоследствие търговската част от този проект бе 
преименувана в The Mall, собственост на гръцката компания Assos 
Capital. административната част остана под името Eurpean Trade 
Center. Другият голям проект в портфолиото на „терна”, дейността 
по който е извършвана основно през 2009 г., е електрификацията и 
реконструкцията на жп линията Пловдив - Свиленград. През мина-
лата година „терна” е започнала и строителството на офис сграда 
на столичния бул. „македония”, както и на апартаментен комплекс 
в широка поляна, община Самоков. Двата проекта са с възложител 
дружеството „айкон”, собственост на гръцкия консорциум GEK Terna 
- двете гръцки дружества обединиха дейността си през 2008 г. и освен 
строителна имат и инвестиционна дейност у нас. основната част 
от строителната работа по тези сгради обаче вероятно ще влезе в 
оборотите на „терна” за тази година.

„Булгартрансгаз”
▶ Дружеството е еднолична държавна собственост и е с предмет 
на дейност пренос, съхранение на природен газ, както и експлоата-
ция, управление и развитие на подземно газово находище. Сред по-
големите изпълнени проекти от дружеството през изминалата 
година са доставката и монтажът на авариен газов агрегат в хра-
нилището в Чирен. Стойността на тази дейност е около 1 млн. лв. 
Дружеството поддържа персонал от над 1000 души и е районирано в 
пет части на страната. За 2009 г. изпълненото от него строител-
ство е на стойност близо 204.6 млн. лв. при оборот от около 144.5 
млн. лв. година по-рано. Дълготрайните материални активи на 
„булгартрансгаз” са нараснали най-значимо през миналата година, 
като вече са 1.14 млрд. лв.
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Есента не донесе  
очакваното съживява-
не на продажбите, а за 
цялата година ще има 
минимален ръст

Пазарът на мастиленоструй-
ни принтери не оправда оч-
акванията на анализатори и 
производители и не отчете 
очакваното съживяване на 
продажбите през есента. 
Това кара компаниите да са 
предпазливи в очакванията 
си за последното тримесе-
чие на годината. Тя най-
вероятно ще приключи с 
нулев до едноцифрен ръст 
в продажбите спрямо 2009 
г., коментира за в. „Пари” 
Георги Филипов, мениджър 
мастиленоструйни про-
дукти и уебприложения в 
HP България. По думите 
му пазарът на принтери ще 
се върне на нивата отпре-
ди кризата най-рано през 
2013 г. 

прогноза
Според анализаторите от 
CBN България 2010 г. ще 
бъде една от най-тежките 
за пазара на печатащи ус-
тройства. Тяхната прогноза 
е, че продажбите им ще 
намалеят тройно до края 
на годината. Филипов оба-
че коментира, че мастиле-
ноструйните принтери са 
по-незасегнати от кризата. 
Една от причините за това 
е, че те са по-масови сред 
крайните потребители, 
които в момента движат 
целия пазар на хардуер. 
От IDC прогнозират, че 

Пазарът на принтери изостава от прогнозите
продажбите на принтери в 
този сегмент у нас ще отче-
тат или година без никакъв 
ръст, или спад, или ако има 
някакво увеличение, то ще 
бъде едноцифрено. 

Стратегия
От HP твърдят, че водещата 
тенденция при принтерите 
е свързана с масовото раз-
пространение на интернет 
сред потребителите. Затова 
от компанията залагат в 
стратегията си т.нар. ePrint 
- директно принтиране до-
ри и на уебсъдържание от 
всички видове устройства, 
които може да изпращат 
имейли. 

Паралелно с това от ком-
панията ще се опитат да 
наложат и мастиленоструй-
ните принтери и в бизнес 
сегмента, който в момента 
е доминиран от лазерните 
печатащи машини, заяви 
още Филипов.

Христо Ласков

3 
▶ пъти по-ниски продажби 
на печатни устройства 
прогнозират анализато-
рите от CBN за 2010 г.  Ще се опитаме да наложим мастиленоструйните принтери и сред бизнес  

клиентите, коментира Георги Филипов  
▶

Пазарът на безалкохолни напитки 
се сви до нивото си от 2007 г. 
Консумацията на по-скъ-
пи безалкохолни напитки 
продължава да намалява, 
а обемът на целия пазар се 
сви до нивото си от 2007 г. 
Това показват данните на 
Асоциацията на произво-
дителите на безалкохолни 
напитки в България към 
края на септември 2010 г. 
Най-засегнато е потребле-
нието на натурални пло-
дови сокове и нектари. Хо-
рата се преориентират и 
вече избират по-евтините, 
както и новите за пазара 
напитки. Тенденциите до 
края на годината остават 
негативни, прогнозират от 
асоциацията. 

Спад
Консумацията на плодови 
сокове и нектари е намаля-
ла с 14% на годишна база 
през третото тримесечие и 
в края на септември са про-
дадени с 10 млн. литра по-
малко от миналата година. 
„През 2008 г. консумацията 
беше 100 млн. литра, за 
миналата година тя беше 89 
млн. литра, а очакванията 
за края на тази година са, 
че спадът ще стигне до 78 
млн. литра”, обясни Мил-
чо Банчев, председател на 
Асоциацията на произво-
дителите на безалкохолни 
напитки в България. 

„Причината сривът при 
плодовите сокове да е най-
голям е, че те са много 
скъпи”, коментира Банчев. 
На това мнение е и тър-
говският директор на „Бо-
вис” Йордан Панайотов. 
Компанията произвежда 
соковете „БББ”. Според 
него плодовите сокове вече 
се приемат като луксозен 
продукт, който се консу-
мира по-рядко. Панайотов 

Продажбите на по-скъпите продукти са с най-голям спад

1.46 
▶ млрд. лв. е целият пазар  
на безалкохолни  
напитки за 2009 г.

обясни още, че потреби-
телите се насочват към 
продукти с по-ниско пло-
дово съдържание, защо-
то те са от нисък ценови 
сегмент. Очакванията му 
са, че консумацията на 
сокове ще се повиши през 
декември, но това няма да 
компенсира големия спад 
и негативната тенденция 
ще продължи.

Добро представяне
Увеличение в продажбите се 
отчита единствено при сту-
дения чай. Неговата консу-
мация се е увеличила с 15% 
на годишна база. Според 
Банчев причината за това е, 

че продуктът е нов и се под-
крепя силно от маркетинго-
вата политика на компаниите 
производители. „Този ръст 
не компенсира общия спад 
при консумацията на безал-
кохолни напитки, защото па-
зарният дял на студения чай 
все още е малък”, каза още 
председателят на Асоциа-
цията на производителите на 

безалкохолни напитки. 
Консумацията на бутили-

рани води и газирани напит-
ки намалява с по 4%. В края 
на септември потребление-
то на бутилирана вода е 27 
млн. литра, а на газираните 
напитки е 24 млн. литра. 
Потреблението на енергий-
ни и спортни напитки се е 
свило със 7%, а спадът при 

напитките с ниско плодово 
съдържание, разтворими и 
разреждащи се напитки се 
свива само с 3%.

Спрямо второто триме-
сечие обаче нещата леко се 
подобряват. Тогава спадът 
при соковете беше от 20%, 
при енергийните и спорт-
ните напитки 8%, а при 
негазираните 11%. С по-
доброто представяне през 
третото тримесечие общата 
консумация на безалкохол-
ни напитки се увеличава с 
3% в сравнение с второто. 
Въпреки това общата кон-
сумация на годишна база 
е с 60 млн. литра по-мал-
ко спрямо същия период 

на 2009 г. и е 1.228 млн. 
литра. 

пазарен дял
Данни на браншовата ор-
ганизация показват, че по 
пазарен дял водите са на 
челна позиция с 44%, га-
зираните напитки държат 
37% от продажбите, а на-
туралните сокове са само 
с 5%. С най-малък дял са 
енергийните и спортните 
напитки - 2.5%. Според 
Банчев този пазарен дял се 
е оформил още преди кри-
зата и скоро няма да бъде 
променен. 

Пазарът на безалкохолни 
напитки за миналата година 
се оценява на 1.460 млрд. 
лв. „Очакванията за края 
на годината са, че той ще 
намалее с 50 млн. лв., което 
въпреки че не е голям спад, 
все пак ще окаже влияние”, 
обясни Банчев.

Свити бюджети
Намалените продажби 
промениха политиката на 
предприятията и в края на 
септември те са съкратили 
5% от персонала си. В мо-
мента в сектора на безал-
кохолните напитки работят 
5250 души, показват данни 
на браншовата асоциация. 
Осигурителните прагове 
също са намалени с 5%. 
Йордан Панайотов комен-
тира, че фирмите сега на-
маляват заплатите, но това 
се компенсира от по-големи 
бонуси, които се дават през 
определени периоди. По 
думите му сега се съкра-
щават рекламните бюджети 
и се намаляват заплатите с 
цел парите да се насочат 
към запазване качеството 
на продуктите. 

радослава Димитрова

50 
▶ млн. лв. е очакваният 
спад на пазара през тази 
година

бутилираната вода и газираните напитки продължават да бъдат с най-голям пазарен дял и в края на  
септември                     Снимка БоБи Тошев

▶

Снимка HP
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Анализаторите 
опровергаха 
странен слух за 
сливане на двете 
компании, породен от 
публикация в сайта на 
сп. Barron’s

Странен слух за изкупуване 
на японския технологичен 
гигант Sony от Apple пре-
дизвика активна търговия с 
книжата на японската ком-
пания и поскъпването им с 
почти 1% вчера. “Новина-
та” беше определена като 
крайно спекулативна от 
анализаторите, според ко-
ито Apple няма намерение 
да инвестира огромните и 
кешови резерви в изкупу-
ването на Sony. 

потенциални цели
Сред другите потенциал-

ни “цели” за изкупуване 
на главния изпълнителен 
директор на Apple, споме-
нати в публикация в сайта 
на списанието Barron’s, са 
производителят на софту-
ер Adobe или медийната 
Disney. Малко по-късно 
авторът на анализа Ерик 
Савиц сам опроверга твър-
дението си с нова публи-
кация на barrons.com, в ко-
ято заяви: “Просто исках 
да кажа, че Apple може да 
предприеме агресивен ход 
чрез подобна сделка, но 
всичко, публикувано в та-
зи статия, е спекулация”. 

Гадаене
В момента Apple прите-
жава близо 51 млрд. USD 
под формата на пари и 
парични еквиваленти. Този 
факт кара множество ана-
лизатори да търсят отговор 
на въпроса за какво са му 

толкова големи кешови 
резерви. Джобс не отрича, 
че може да тръгне на лов 
за конкуренти. Причината 
за спекулациите е негово 
изказване през октомври. 
На въпрос за какво пази 
толкова големи кешови 
резерви, той коментира: 
“Искаме да пазим амуни-
циите си, защото вижда-
ме няколко стратегически 
възможности за бъдещото 
си развитие”. Но не по-
жела до уточни кои точно 
са те.

Въпреки че Sony и Apple 
отказаха да коментират 
официално информацията, 
анализаторите отхвърлиха 
твърдо варианта за сделка 
между двете компании. Въ-
преки това книжата на япо-
нците добавиха 0.7% към 
стойността си, а търговията 
с тях достигна най-високи-
те си нива от 30 юли.

Спекулации за сделка 
между Apple и Sony  
раздвижиха търговията

Полша вдигна лимита за 
цената на фондовата борса
С безпрецедентния 
си ход полското 
правителство увеличи 
със 7% цената на 
акциите от IPO-то на 
дружеството 
С безпрецедентен за Пол-
ша ход правителството на 
страната вдигна горната 
граница на ценовия диа-
пазон на първичното пуб-
лично предлагане на акции 
на Варшавската фондова 
борса, предаде агенция 
Bloomberg. Акциите на 
дружеството вече се про-
дават на институционални 
инвеститори на цена от 36 
PLN до 46 PLN. Увеличе-
нието със 7% е без аналог, 
тъй като досега държавата 
не е вдигала цената по IPO, 
докато сделката е била в 
ход, припомнят анализа-
тори. Търсенето наистина 
е над средното, обясни 
изпълнителният директор 
на борсата Лудвик Собо-
левски. 

потенциал
Варшавската борса е тре-
тата по-големина сред раз-
виващите се европейски 
страни след Русия и Турция. 
Към момента пазарната й 
капитализация е 190 млрд. 
USD, а през последните 10 
години броят на търгувани-
те й компании се е удвоил, а 
обемът на дневния й оборот 
- утроил. Това е обяснимо 
предвид активната прива-
тизация на застрахователни, 
енергийни, добивни и теле-

комуникационни компании 
в страната. По изчисления 
на Bloomberg за периода 
от 2004 г. до днес Полша е 
страната с най-голям брой 
на IPO-та в Централна Ев-
ропа. Само през 2010 г. 58-
те сделки са набрали общо 
4.36 млрд. USD. 

оценка
Борсата е и първото дру-
жество от развиващите се 
държави в региона, което 
става публично. IPO-то е 
част от плана на правител-
ството да набере общо 25 

млрд. PLN (8.9 млрд. USD) 
до края на годината, за да 
финансира разклатените си 
държавни финанси. Преди 
дни полското финансово 
министерство обяви, че 
бюджетният дефицит на 
страната ще стигне 7.9%. 

Полското правителство 
планира да се раздели с 64% 
от собствеността на борсата, 
като заявките за акции ще 
се приемат до 28 октомври. 
Според сегашната макси-
мална цена стойността й е 
17.9 пъти над печалбата за 
2010 г.

UBS отчита колебливо  
възстановяване
Пазарът остава 
резервиран за растежа 
на компанията

Швейцарската банка UBS 
отчете печалба от 1.66 млрд. 
CHF (1.71 млрд. USD) за 
третото тримесечие, като ус-
пя да надмине очакванията 
на анализаторите за печалба 
от 1.1 млрд. CHF и да сто-
пи загубата си от 564 млн. 
CHF през същия период на 
миналата година. Въпреки 
добрите резултати пазарът 
остава резервиран към пред-
ставянето на компанията 

най-вече заради опасение за 
устойчивостта на растежа. 
Прогресът на гиганта беше 
подпомогнат от щедрия да-
нъчен кредит от 825 млн. 
CHF. В резултат  акциите на 
UBS спаднаха с 4.82%. 

Силни звена
Силните звена на компани-
ята през изминалото три-
месечие са били възстано-
вяването на приходите по 
депозити (1.2 млрд. CHF за 
периода) и нарастващите 
постъпления от Азиатския 
и Източноевропейския ре-
гион. Само за година двата 

пазара са тласнали при-
ходите от развиващите се 
икономики от 73 млн. CHF 
на 117 млн. CHF. 

Лоши прогнози
Пазарът все още има пе-
симистични очаквания за 
печалбата и развитието на 
трезора. Засега UBS успява 
да избегне негативния сце-
нарий, като сви разходите 
си със 731 млн. CHF. Дори 
след това обаче печалбата 
през третото тримесечие 
преди данъчно облагане ос-
тана по-ниска от прогнози-
раното - 818 млн. CHF.

Печалбата на ArcelorMittal  
скочила почти двойно

плановете на изпълнителния директор на Apple Стив Джобс отново остават 
загадка за инвеститори и анализатори
▶

Търсенето наистина е над средното, обясни из-
пълнителният директор на Варшавската фондова 
борса Лудвик Соболевски

▶

Възстановяването на приходите по депозити са били сред силните звена на 
швейцарската банка UBS през третото тримесечие
▶

Нетният финансов 
резултат на 
производителя на 
стомана достига 
1.35 млрд. USD през 
третото тримесечие 

Базираният в Люксембург 
световен лидер в произ-
водството на стомана 
ArcelorMittal отчете 48-
процентен печалбен ръст 
на годишна база, предаде 
Associated Press. Чистият 
финансов резултат е скочил 
до 1.35 млрд. USD през тре-

тото тримесечие срещу 910 
млн. USD година по-рано. 
Очакванията на компанията 
за периода до края на 2010 г. 
обаче остават консерватив-
ни поради по-високите цени 
на суровинните материали и 
все още слабото търсене. 

Приходите от продажби 
са се увеличили с 30% от 
16.17 млрд. USD през 2009 
до 21.04 млрд. USD тази 
година. Спрямо второто 
тримесечие обаче резулта-
тите са негативни - спад от 
3%. Печалбата на компани-
ята също е с 21% по-ниска 
спрямо вторите три месеца 

на 2010 г. Причината се 
крие във влошените па-
зарни условия, обясняват 
анализаторите. Цените на 
стоманата продължават да 
падат, докато търговска-
та стойност на желязната 
руда и други суровини се 
покачва.

Търсенето на стомана 
също не се е покачило до 
предкризисните нива, пора-
ди което и Arcelor все още 
използва едва 71% от про-
изводствения си капацитет. 
За сравнение през второто 
тримесечие компанията е 
оперирала на 78%.

Снимка reuters

Снимки bloomberg
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8466 8461
Калай LME USD/т 26550 26550
Олово LME USD/т 2541 2564
Цинк LME USD/т 2556,5 2575
Алуминий LME USD/т 2332 2360
Никел LME USD/т 23185 23285
Алуминиева сплав LME USD/т 2255 2220

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1331,4 1331,7
Сребро LME USD/тр.у. 23,24 23,28
Платина LME USD/тр.у. 1689 1695
Паладий LME USD/тр.у. 606 608,9
Родий LME USD/тр.у. 2265 2265

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 82,27 82,27
Брент ICE USD/б 83,47 83,47
Газьол ICE USD/т 711,5 711,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,35 3,72
Бензин 95 NYMEX USD/т 772 -
Нафта NYMEX USD/т 748 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 247,01
Царевица Yellow CBT USD/т 221,42
Ечемик Feed ASX USD/т 233,77
Памук No.2 NYBOT USD/т 2784,39
Какао  NYBOT USD/т 2929,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4424,60
Соя No.2 ICE USD/т 449,83
Захар White NYSE LIFFE USD/т 707,30

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

22.10.2010	г.

158,30 157,53 156,76 156,37 154,44 154,44   
12,01 11,95 11,90 11,87 11,72 11,72   
84,40 83,99 83,58 83,17 81,94 81,94   
101,35 100,86 100,37 99,88 98,40 98,40   
769,33 765,59 761,86 758,12 746,92 746,92   
177,90 177,05 176,21 175,36 169,43 169,43   
79,54 79,16 78,77 78,39 76,48 76,48   
155,63 154,88 154,13 153,38 149,64 149,64   
313,10 311,61 310,12 308,63 298,19 298,19   
204,05 203,07 202,10 201,13 194,33 194,33   
237,77 236,64 235,51 234,38 226,45 226,45   
82,27 81,88 81,48 81,09 78,35 78,35   
240,40 239,25 238,11 236,96 228,95 228,95   

до	15.00	ч.	на	22.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.8940 4.9185 5.0898  4.8940 4.7961   -4.96% 15.12% -7.90% -22.78% 21.01.2008
фонд в акции 6.9607 6.9955 7.2391  6.9607 6.8215   -1.73% 13.97% -4.69% -12.31% 23.01.2008
Смесен - консервативен 10.1586 10.3110 10.5649  0.0000 0.0000   0.98% 0.11% 1.34% 1.45% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0904    2.0904    -16.13% 28.47% -21.39% -57.99% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4841    2.4841    -16.49% 25.05% -21.09% -51.51% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3546  11.3489  11.3319 11.3432 11.3432 11.3489 5.65% 0.12% 7.05% 6.37% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.6444  10.5914  10.4855 10.5384  0.0000 -1.10% 3.57% -2.38% 2.87% 06.10.2008
фонд в акции 9.6618  9.6137  9.4695 9.5176  0.0000 -6.49% 8.40% -8.99% -1.92% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.2301    13.0991    -2.40% 5.46% -2.70% 5.70% 14.12.2005
фонд в акции 7.6991    7.6229    -9.00% 10.19% -14.51% -5.15% 01.03.2006
фонд в акции 4.6847    4.6383    -20.76% 11.53% -20.66% -16.23% 21.06.2006
фонд в акции 7.6086    7.3870    -6.73% 11.93% -5.24% -10.53% 05.02.2008
фонд в акции 11.3029    10.9737    6.94% 12.73% 7.18% 3.47% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1237    12.1237    6.87% 0.17% 8.55% 8.35% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.7130    82.4235  82.7130  -0.26% 1.52% -2.02% -4.40% 20.11.2006
фонд в акции 47.6495    47.4113  47.6495  -8.18% 2.85% -11.97% -13.32% 20.11.2006
фонд в акции 63.6409    63.3227  63.6409  -7.69% 4.78% -6.71% -11.87% 03.10.2007
             
фонд в акции 95.5189    94.0967    -7.65% 3.31% -9.34% -1.42% 04.01.2007
Смесен - балансиран 77.2167    76.0671    -7.46% 2.40% -8.89% -7.89% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31686    1.31422    5.35% 0.74% 6.67% 5.75% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.06176    1.05540    -1.63% 4.25% -3.04% 1.17% 01.12.2005
фонд в акции 0.72113    0.71042    -7.74% 8.71% -11.68% -6.97% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74344    0.73900    1.29% 2.55% 2.53% -10.72% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05125    1.04810    2.48% 0.40% 3.53% 3.31% 07.05.2009

Смесен - балансиран 98.4710    97.4912    -4.63% 6.30% -7.05% -0.42% 07.12.2005
Смесен - балансиран 103.8219    102.7889    -5.86% 5.18% -8.57% 0.70% 06.03.2006
фонд в акции 82.4990    81.2708    -8.92% 9.35% -12.53% -2.31% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.1624    123.1624    7.21% 0.47% 8.19% 7.21% 31.10.2007
 93.3805    93.0073    3.43% 2.48% -0.07% -2.52% 01.02.2008
 107.0776  106.9706  106.6497  106.9706  4.45% 0.75% 5.28% 5.22% 01.07.2009

Смесен - балансиран 4.6976     4.6694     -4.47% 7.83% -7.12%*** 4.64% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8737  0.8693  0.8672   0.8628     -17.90% 13.57% -22.41%*** -9.82% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.0295     16.9107     -9.08% 6.91% -11.88% 9.18% 28.09.2004
фонд в акции 10.4699    10.3243     -14.21% 9.28% -17.90% 0.82% 05.01.2006
           
фонд в акции 1.1584     1.1413     -10.59% 11.77% -11.92% 1.30% 10.05.2004
фонд в акции 0.7486     0.7375    7.29% 17.28% 7.85% -7.22% 04.10.2006
фонд в акции 1.0188     1.0037    16.18% 10.31% 12.31% 0.13% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.4297  130.2347  129.9748    3.19% 3.22% 4.53% 6.02% 04.05.2006
Смесен - балансиран 13.9126  13.9126  13.7749    -7.55% 8.20% -9.70% 1.51% 17.12.2004
фонд в акции 0.7291  0.7219  0.7148    -2.70% 15.29% -0.82% -7.22% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 790.7714    784.8554    1.40% 5.51% 4.03% -8.57% 09.05.2008
фонд в акции 707.5343    702.2411    -0.21% 6.80% 3.55% -11.93% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4029    11.4029    4.91% 1.22% 5.41% 2.81% 30.01.2006
Смесен - балансиран 117.3161    117.3161    -2.25% 5.36% -4.53% 1.75% 30.01.2005
фонд в акции 6.4758    6.4758    -8.06% 10.67% -12.63% -8.76% 30.01.2006
фонд в акции 10.1000    10.1000    0.31% 2.28% 0.58% 0.57% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.9025    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5014  0.4989  0.4964    -4.74% 7.30% -7.85% -21.11% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7354  0.7328  0.7302    -1.50% 3.28% -2.55% -10.06% 19.11.2007
Смесен - консервативен 0.9987  0.9972  0.9957    3.56% 1.08% 4.47% -0.10% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2714  1.2695 1.2676    4.97% 0.21% 6.23% 5.30% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2933  1.2894 1.2855    5.52% 0.86% 6.82% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8584  0.8550 0.8516    -1.27% 3.30% -3.18% -3.34% 16.03.2006
фонд в акции 0.6225  0.6194 0.6163    -7.75% 5.90% -11.08% -9.86% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7143  0.7115 0.7087    -6.41% 4.22% -7.87% -11.82% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0373  1.0373 0.9854    N/A N/A N/A N/A 

Фонд на паричен пазар 1.1837   1.1837    3.32% 0.12% 4.09% 3.70% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0288    до 90 дни  над 90 дни 1.43% 3.44% 1.99% 0.36% 12.09.2005
     1.0135  1.0237      

Смесен - балансиран 7.5223   7.5223    -8.42% 10.33% -7.70% -5.93% 01.03.2006
фонд в акции 6.5402   6.5402    -6.71% 10.12% -8.43% -8.71% 01.03.2006
фонд в акции 2.9170   2.9170    4.01% 15.66% 4.58% -29.24% 05.04.2007
фонд в акции 10.5466   10.5466    1.13% 1.82% 2.17% 2.88% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7903                                               0.7864                            0.7844                                     0.7786              0.7786 0.7825  0.7630 7.30% 12.19% -0.31% -5.49% 22.05.2006
фонд в акции 0.4402                                               0.4380                            0.7844                                            0.4337             0.4337 0.4359  0.4250 5.52% 15.61% -2.03% -21.32% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.1147  104.8110                                                                                       104.0289   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 322.2680    321.3026    3.11% 0.41% 4.08% 7.03% 17.11.2003
 13.4315    13.1668    2.02% 2.58% 2.01% 5.97% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.1149    11.7586    -1.28% 5.47% -2.71% 3.62% 27.12.2005
фонд в акции 8.4754    8.2261    -3.64% 11.42% -6.98% -3.58% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.7662    20.7662    2.40% 4.24% 2.77% 1.24% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5961    6.5631    -2.53% 5.19% -6.11% -11.51% 01.06.2007
Смесен - балансиран 7.9911    7.9511    -1.86% 5.10% -4.50% -6.38% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.7644    11.7351    8.19% 2.98% 9.39% 5.22% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1710    1.1476    -4.28% 5.04% -5.43% 3.92% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0358    1.0254    -1.67% 3.41% -0.72% 1.49% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38633 -0,00010
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,26151 0,07435
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,37299 0,00442
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,44257 0,00636
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,11005 0,01646
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,94472 -0,03500
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62256 0,00007
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,23052 0,03924
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,81221 0,01601
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,66378 -0,00037
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,12247 -0,02786
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,57592 0,00943
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,15533 0,01293
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72914 0,00153
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,25509 0,00607
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75585 -0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13399 -0,00093
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,54010 0,03410
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,40866 -0,00788
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,05441 0,00419
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,25624 0,01527
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,97009 -0,00455
НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,57504 -0,00750
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,62508 0,01993
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,10241 -0,02372
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,08338 0,00400
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,70027 0,03052
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,88542 0,02989
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,40586 0,01193
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03013 0,01238
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1852,73000 -20,24000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 27.10.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3878 1,3879 1,3982 1,3877

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8762 0,8764 0,8885 0,8760

ЯПОНСКА йЕНА JPY 112,8700 112,8900 113,2800 112,4200

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3610 1,3612 1,3614 1,3546

НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,1250 8,1279 8,1352 8,0684

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,3115 9,3149 9,3207 9,1577

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,4229 1,4234 1,4261 1,4180

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4106 1,4111 1,4120 1,4064

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 274,6300 274,9800 275,0500 272,6200

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,6200 24,6460 24,6600 24,4610

РУСКА РУБЛА RUB 42,2141 42,2450 42,5143 42,2128

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9325 3,9351 3,9405 3,9241

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 26.10.2010 г.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 27.10.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

N/A 13.4116 12.0971 8.4629  
322.9115 N/A 12.0556 8.4338  
324.5205 13.2992 N/A 8.3923  
324.5205 13.2992 11.9962 N/A  

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	26/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,226474 € 1,251003 € 1,220342
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,907655 € 0,925808 € 0,903117

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,862572 € 0,879823 € 0,858259

Цените са валидни за поръчки, подадени на 21/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	27/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,143783 лв. 1,143783 лв. 1,143783 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 27/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	26.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0288	лв. 1.0135	лв.	 1.0237	лв. 1,43	% 1,99	%

Сентинел	-	Рапид 1,1837	лв. 1,1837	лв. 3,32	% 4,09	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	25	октомври	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26
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Цената на 
среброто 
отбеляза 

понижение и по 
време на вчерашната 
сесия в Лондон 
достигна 23.26 
USD/тр.у. Голяма 
помощ на цената 
даде доларът, който 
спечели 0.68% срещу 
еврото

По време на 
борсовата 
сесия 

във вторник 
измерителят 
загуби 66 пункта 
от стойността 
си. Причина за 
загубите станаха 
слабите финансови 
резултати на някои 
компании в индекса

индекс на деня 

1.13
▶ процента се понижи 
британският индекс  
FTSE 100 и достигна  
5686.82 пункта

Стока на деня

1.68
процента спечели памукът 
на борсата в Ню Йорк и дос-
тигна 2795 USD/т

Китай ще произведе повече  
алуминий от очакваното през 2010 г.
Цената на алуминия 
скочи за втора поред-
на сесия, след като от 
китайското министерство 
на индустрията и инфор-
мационните технологии 
прогнозираха ръст от 23% 
при производството в 
Китай през 2010 г. 
Ако прогнозираните 
резултати станат реалност, 
общото произведено от 
Китай количество през 
тази година ще достигне 
16 млн. т. За сравнение 
през 2009 г. цифрата стиг-
на едва 13 млн. т, без да 
има наложени ограниче-
ния, каквито съществуват 
в момента. Добивът се 
увеличава, защото потреб-
лението ще продължава да 
расте. Възстановяването 
на автомобилостроене-
то, където най-масово се 
ползва белият метал, ще 
увеличи потреблението 
през 2010 г. до 15.5 млн. т, 
а до 2015 г. то ще скочи до 
27.4 млн. т.

Много от големите ле-
ярни бяха принудени да 
редуцират своето произ-
водство, за да успеят да 

скочи с 30%, а в средата на 
октомври тя стигна 2459 
USD/т, стойност, невижда-
на през последните шест 
месеца.

През четвъртото три-
месечие на годината от 
производствения капаци-
тет на провинция Хенан, 
най-големия производител 
на алуминий в региона, 
ще бъдат съкратени още 1 
млн. т. Това е с 300 хил. т 
повече спрямо прогнозите, 
които направиха от асоци-
ацията на феромагнитните 
индустриални метали 
на 11 октомври. Общият 
капацитет на Китай е 21.14 
млн. т алуминий и ана-
лизаторите са на мнение, 
че ако нямаше наложени 
рестрикции върху използ-
ваната енергия, добивът 
щеше да е близък до тези 
нива. На Лондонската 
метална борса цената на 
алуминия с незабавна дос-
тавка се покачи до 2340.75 
USD/т, което е поскъпва-
не от 0.29%. Металът с 
тримесечна доставка също 
поскъпна с 0.17% и се тър-
гуваше за 2377 USD/т.

На 
Лондонската 

метална борса 
цената на алуминия 
с незабавна 
доставка се покачи 
до 2340.75 USD/т, 
което е поскъпване 
от 0.29%

▶ Въпреки ограниченията на правителството Китай ще произведе 3 млн. т повече 
алуминий спрямо 2009 г.

На 
последната 
борсова 

сесия суровината 
успя да добави 
46 USD към 
стойността 
си. Големият 
инвеститорски 
интерес беше 
главната причина 
за поскъпването

изпълнят изискванията на 
правителството за енер-
гийна ефективност. Тези 
действия на китайските 
власти доведоха до ръст в 
цените на всички индус-
триални материали. Алу-
миният също се възползва 
от рестрикцията и в рамки-
те на четири месеца цената 
му на борсата в Лондон 

Поскъпването на йената понижи азиатските индекси

 На борсата в 
Токио Nikkei 

225 се понижи 
с 0.25% до 9377 
пункта

▶ Силната японска йена доведе до масови разпродажби 
на акциите на компаниите износителки

Водещите борсови 
индекси в Азиатския и 
Тихоокеанския регион 
се понижиха за първи 
път през последните три 
сесии. За това главна роля 
изигра японската йена, 
която постави поредния си 
15-годишен рекорд спрямо 
долара.
Регионалният борсов изме-
рител MSCI Asia Pacific се 
понижи с 0.3% до 131.07 
пункта, като за изминалите 
пет месеца стойността 
му се е качила с 20%. На 
борсата в Токио Nikkei 
225 се понижи с 0.25% до 
9377 пункта, а Topix слезе 
с 0.4% до 817.94 пункта. 
Причината за това бяха 
масовите разпродажби на 
акции на компаниите из-
носителки, което беше про-
диктувано от скъпата йена. 
В Австралия S&P/ASX 
200 загуби 0.5% до 4687.80 
пункта, а в Нова Зеландия 
NZX 50 отстъпи с 0.1% 
до 3285.44 пункта. Вчера 
акциите на австралийския 
борсов оператор ASX Ltd. 
поевтиняха със 7.4% до 
38.67 AUD, след като в по-
неделник те поскъпнаха с 
19%. Причината за резкия 

скок тогава беше получена-
та оферта за придобиване 
от страна на борсата в 
Сингапур. Направеното 
предложение беше за 8.4 
млрд. AUD.

В Хонконг Hang Seng 
се понижи леко с 0.1% 
до 23 601 пункта, докато 
широкият китайски индекс 
Shanghai Composite загуби 
0.3% до 3041.54 пункта. 
Най-лошо се представиха 
компаниите от потреби-
телския сектор заради 
новината, че правителство-
то в Пекин е повишило 
цените на горивата на 
дребно. Заради поскъпва-
нето на петрола таванът на 
1 т бензин се повишава с 
230 юана (34.50 USD), а на 
дизеловото гориво - с 220 
юана.

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособността на 
българската икономика” 2007-2013

Приоритетна ос 4 „Укрепване на международните пазарни позиции 
на българската икономика” 

 
PROJECT BG161РО003 – 4.2.01-0001, “PROMOTION OF THE

INTERNATIONALIZATION OF THE BULGARIAN ENTERPRISES”

Проект № BG161РО003 – 4.2.01-0001, „НАСЪРЧАВАНЕ НА ИНТЕРНАЦИОНАЛИЗАЦИЯТА НА 
БЪЛГАРСКИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ”

This project is funded by EFRD, OP “Development of the competitiveness of Bulgarian economy” 
2007 – 2013

Този проект е финансиран от ЕФРР чрез ОП „Развитие на конкурентоспособността на 
българската икономика” 2007 – 2013

 
ИАНМСП организира българско национално участие на международното изложение 

CPM Collection Premiere Moscow в Москва, Русия (21 – 24.02.2011 г.) 

Изложението е ключово за бизнес срещи и партньорства на руския моден пазар. На него се 
представят над 1000 търговски марки. Регистрираните посетители на последното издание 

са над 18 000. 
Могат да участват фирми производители на мъжка, дамска и детска мода, кожени изделия и 

аксесоари.
Краен срок за регистрация – 15 ноември 2010 г.

За допълнителна информация посетете интернет страницата на ИАНМСП -  
www.sme.government.bg

Този документ е създаден с финансовата подкрепа на ОП „Развитие на конкурентоспособността 
на българската икономика” 2007 – 2013, съфинансирана от ЕС чрез ЕФРР. Цялата отговорност 
за съдържанието на документа се носи от ИАНМСП и при никакви обстоятелства не може да се 
приема, че този документ отразява официалното становище на Европейския съюз или Минис-
терство на икономиката, енергетиката и туризма.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

1.21  
▶ процента поскъпна  
калаят на борсата  
в Лондон  заради 
слабия интерес на 
инвеститорите, 
предизвикан от  
силния долар

0.74 
▶ процента се повиши 
индексът на сините чипо-
ве у нас Sofix и се нареди 
сред малкото европей-
ски измерители, които 
регистрираха печеливша 
сесия

Сребро
USD/тр.у.
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Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg
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Ортофотокартата на 
България все още не 
е готова и заради това 
се бавят плащанията

Директните плащания за 
единица площ за фермерите 
ще започнат да се изпла-
щат в началото на следва-
щата година. Това съобщи 
зам.-министърът на земе-
делието и храните Цветан 
Димитров. Информацията 
потвърди изпълнителният 
директор на фонд „Земеде-
лие” Светослав Симеонов. 
По думите му независимо 
от недоволството на зър-
нопроизводителите по-ран-
ни плащания за декар обра-
ботваема площ няма да има. 
Преди дни от асоциацията 
на зърнопроизводителите 
се заканиха, че ще протес-
тират, ако обещанието на 
министъра на земеделието 
Мирослав Найденов пла-
щанията да започнат на 1 
декември не се спази. 

Фермерите ще получат парите за единица 
площ в началото на следващата година

Обективни причини
Цветан Димитров обясни, 
че няма как парите на фер-
мерите да се платят по-ра-
но, тъй като ортофотокарта-

та на страната все още не е 
готова. Това е най-важното 
условие, което Брюксел по-
ставя за започване на пла-
щанията. 

„Вчера отчетохме, че сме 
малко по-напред от пред-
виденото от гледна точка 
на срокове за заснемане и 
дешифриране, но вероятно 

Транспортното минис-
терство е склонно да 
остави на заден план 
линиите Септември - 
Пловдив и Димитров-
град - Свиленград

Общо 250 млн. EUR от Опе-
ративна програма „Транс-
порт” ще бъдат пренасочени 
към проекта за изграждане на 
софийското метро за сметка 
на жп и пътни проекти, при 
които има изоставане и про-
блеми в изпълнението им. 
Това обяви министърът по 
управление на средствата от 
ЕС Томислав Дончев. По-го-
лямата част от парите - 190 
млн. EUR, са за сметка на 
жп сектора.

релокации
„Релокацията не означава, 
че това са цифрите, и те ще 
останат такива в дългосрочен 
план. Възможни са и други 
релокации, ако има завишава-
не на техническата готовност 
за други проекти”, коментира 
Дончев. Той акцентира, че 
пренасочването на сумите не 
означава, че отпада един или 
друг проект. 

Предвижда се сумата от 250 
млн. EUR да бъде използвана 
за изпълнението на фаза 2 от 
метрото, т.е. отсечката между 
„Обеля” и „Надежда” и от 
„Младост” до „Цариградско 
шосе”. Около 120-130 млн. 
EUR ще бъдат за закупуване 
на влакове. Тръжната проце-
дура за избор на доставчик 
вече е съгласувана, така че 
изпълнението й във времето 
ще бъде сравнително бързо, 
смята Московски.

Димна завеса
Има голяма степен на неяс-
нота във връзка с изпълнени-
ето на проектите Септември 

Близо 250 млн. EUR ще бъдат пренасочени 
към метрото от жп и пътни европроекти 

Фермерите още миналата седмица заплашиха с протести, ако не си получат  
парите до началото на декември
▶

- Пловдив, част от линията 
Пловдив - София и отсечката 
Димитровград - Свиленград, 
част от линията Пловдив 
- Свиленград, коментира 
зам.-министърът на транс-
порта Ивайло Московски. 

Първият от проектите не 
бил с приемливо качество 
според констатациите на 
всички институции, с които 
той трябва да се съгласува. 
Вторият проблем е, че не са 
финализирани преговорите 

с компанията изпълнител 
„Асталди”, като няма яснота 
кога ще бъдат финализира-
ни. „По който проект има 
яснота, той тръгва”, катего-
ричен бе Московски.

Дарина Черкезова

плащанията ще бъдат след 
Нова година”, беше катего-
ричен Димитров. През тази 
година фермерите се надя-
ват да получат над 1 млрд. 
лв. от ЕС и националния 
бюджет.

Някои страни от ЕС вече 
са поискали и получават 
авансово плащанията си за 
площ заради кризата. Бъл-
гария обаче не е сред тях, 
но не защото не е поискала, 
а защото не е изпълнила 
изискванията да обновява 
ортофотокартата. Заради 
липса на актуални данни у 
нас бяха допуснати множе-
ство застъпвания на пло-
щи, заради което България 
се наложи да плаща евро- 
санкции.

Чакат зелена  
светлина от Дянков
Цветан Димитров уточни, 
че в момента се работи и 
по нотификацията на дър-
жавна помощ, която да поз-
воли на фермерите да не 

плащат акциз върху горивата, 
използвани за земеделски 
нужди. Досега са проведе-
ни две технически срещи с 
представители на ЕК, обясни 
Димитров. Все още обаче не 
е изпратено официално иска-
не. Брюксел е против.

Нотифицирането на дър-
жавната помощ трябва да 
стане до края на този месец 
или най-късно през първата 
седмица на ноември, за да 
имат възможността всички 
земеделци от 1 януари 2011 
г. да купуват безакцизно го-
риво. За тази цел трябва да 
се направят промени в За-
кона за акциза и данъчните 
складове. Те обаче трябва 
да бъдат одобрени от фи-
нансовото министерство. 
Миналата седмица шефът 
на Националната асоциация 
на зърнопроизводителите Ра-
дослав Христов директно об-
вини финансовия министър 
Симеон Дянков, който бавел 
нотификацията за акциза за 
горивата за земеделие.  

 Догодина трябва да бъдат разплатени минимум 1 млрд. лв. по седемте оператив-
ни програми, каза министър Томислав Дончев Снимка емилия коСтадинова

▶
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darina.cherkezova@pari.bg

Германските инвеститори 
се завърнаха в България
Стокообменът между двете държави нараства с 3.5%  
за полугодието, а притокът на капитали вече е „на плюс”
Кризата „охлади” иконо-
мическата връзка между 
България и Германия до 
рекордни стойности за по-
следните 10 години. По-
следните статистически 
данни обаче вече показват, 
че идват по-добри времена. 
В края на първото полуго-
дие двустранният стокооб-
мен вече е 1.7 млрд. EUR, 
или с 3.5% повече на го-
дишна база. Макар вносът 
да е все още в негативни 
стойности (-7%), експор-
тът вече има двуцифрен 
ръст от 22.8% до 712.5 
млн. EUR. Увеличават се 
и инвестициите. Въпре-
ки отлива на капитали от 
140.1 млн. EUR за първото 
тримесечие второто доне-
се вложения на стойност 
208.9 млн. EUR, с което 
и полугодието излиза „на 
плюс” 68.8 млн. EUR. 

Германци с костюми 
Made in Bulgaria
Германия е страната, към 
която България изнася най-
много продукти и услуги 
и в същото време тя е на 
второ място (след Русия) по 
отношение на вноса. Най-
голяма част от експорта имат 
текстилните изделия и об-
лекла, неблагородни метали, 
но също и електроника като 
телевизори и хладилници. 
Водещите позиции във вно-
са са лекарствата, автомо-
билите и други машини и 
апарати.

В края на 2009 г. двустран-
ният стокообмен имаше дял 
от 11.8% в общия стокооб-
мен на България. В същото 

време само за първото по-
лугодие делът му е почти 
същият - 10.9%, което озна-
чава, че до края на годината 
резултатите значително ще 
се подобрят.

Надеждният  
инвеститор
Германия е сред водещите 
инвеститори в България, 
като за периода 1996-2009 
г. вложенията оттам въз-
лизат на 2.526 млрд. EUR. 
„Германските компании 
са надеждни инвеститори, 
тъй като се ангажират дъл-
госрочно. Инвестициите са 
разпределени равномерно 
по отрасли и региони в 
страната, повече от полови-
ната от тях са „на зелено” 
чрез създаване на дъщерна 
фирма или филиал, от кое-
то следва да се приеме, че 
германските инвеститори 
оценяват като привлека-
телни условията за бизнес 
в България”, анализират от 
Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма. Факт е, че голе-
ми германски инвеститори 
има и в търговията, и във 
финансите, и в различни 
производства и т.н. (вж. 
карето). 

Фирма еКоТоЙ е част от холдинга ADCO 
Umweltdienste Holding GmbH, Германия. начало 
на дейността си в България фирмата поставя 
през 2001 г., а през 2005 г. влиза в групата на 
TOI TOI & DIXI. В момента TOI TOI & DIXI разпо-
лага с над 220 000 работещи кабини, над 2200 
специализирани автомобила за почистване на 
химически тоалетни, персонал 2500 човека и 
офиси в над 40 държави по света.

еКоТоЙ е водеща компания в България в от-
даването под наем, продажбата и извършване-
то на сервизна дейност на мобилни химически 
тоалетни, WC – и ДУШ – контейнери, мобилни 
решетъчни и плътни строителни огради. от на-
чалото на годината фирмата предлага на паза-
ра производство, доставка и монтаж и на ста-
ционарна ограда и портали. еКоТоЙ отдава под 
наем и дизелови генератори. До този момент 
фирмата разполага с офиси и бази в градовете 

софия, пловдив, Варна, Бургас и русе, като по-
крива цялата територия на република България. 
цената на продуктите и услугите е единна за 
обектите от всички точки на страната.

Клиенти на еКоТоЙ са над 1600 български и 
чуждестранни строителни фирми, общини, ту-
ристически обекти и фирми от развлекателната 
индустрия, USA Army, наТо, Бна. Тоалетни ка-
бини еКоТоЙ можете да видите в централните 
части на уважаващи гражданите и гостите си 
български градове и села, на брега на морето – 
на самата пясъчна ивица в някои летни курорти, 
както и на ски пистите край Бански, та дори и на 
връх Тодорка, на 2730 м. надморска височина.

Всички продукти и услуги, които се предлагат 
са напълно съобразени с изискванията за защи-
та на човешкото здраве, екологичните норми, 
съхраняването на човешкото достойнство и са 
сертифицирани по ISO.

По отрасли
Водещи 
германски 
инвеститори 
 Търговия - HIT („ХИТ 

Хипермаркет”), Kaufland 
(„Кауфланд България”), 
Metro („Метро Кеш енд 
Кери България”)
 Транспорт - Willi Betz 

(СОМАТ)
 Конфекция - Rollmann& 

Partner („Пирин Текс”)
 Производство на цимент 

- Heidelberg Cement („Златна 
Панега”, „Гранатоид”)
 Строителство - Lindner 

International („Бизнес парк 
София”)
 Енергетика - E.ОN („Е.ОН 

България”)
 Информационни системи 

- SAP („САП България”)
 Медии - WAZ („Вестникар-

ска група България”)
 Финанси - Allianz („Алианц 

България”), ProCredit Bank 
(ПроКредит Банк)

Бронзов медал  
и бронзов тен 
Туризмът има ключово 
значение в икономиче-
ските връзки между двете 
държави. През минала-
та година страната ни е 
била посетена от около 

740 хил. души, с което 
Германия се класира на 
трето място сред турис-
тическите партньори на 
България след Румъния и 
Гърция. За шестмесечието 
броят на туристите обаче 
се свива с 20.4% до около 

154 хил., но въпреки това 
държавата продължава да 
е на трето място. Според  
различни прогнози през 
тази година германските 
туристи ще бъдат с 10-
15% повече. Въпреки това 
обаче Германия няма да 

може да се пребори за 
„сребърен” медал в туриз-
ма. За представителите на 
бранша отличен резултат 
ще бъде, ако и в края на 
годината страната пак се 
класира на трето място по 
брой туристи.  
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Германските инвестиции в България, в млн. EUR

Стокообмен между България и Германия, в млн. EUR
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1.7
млрд. EUR е стокообменът
между България и Германия
за първите шест месеца на
годината по данни на МИЕТ

68.8
млн. EUR е общият обем
на инвестициите от
Германия за полугодието
на ���� г. по данни на БНБ

България
Германия &&
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интервю Митко Василев, главен управител на Германо-българската индустриално-търговска камара 

Проектите 
в сфера-

та на околната 
среда, възобновя-
емите енергий-
ни източници и 
инфраструкту-
рата са все още 
с неизползван 
потенциал

pari.bg  Сряда 27 октомври 2010

Нови германски компании 
се насочват към България
Лошата инфраструктура, корупцията и непрозрачното възлагане  
на обществени поръчки са проблемите, които отчитат от камарата

 господин Василев, кои 
сектори са най-атрак-
тивни за германските 
инвеститори? има ли 
промяна в интересите им 
през последните години?

- Въпреки огромния спад 
на преките германски ин-
вестиции в България през 
изминалата година в бъдеще 
може да се очакват нови 
инвестиции и навлизане на 
нови германски фирми на 
българския пазар. От една 
страна, това е свързано с 
преодоляването на кризата 
в Германия. От друга страна, 
в областта на инвестициите 
и двустранните отношения 
като цяло съществуват обла-
сти с все още недостатъчно 
използван потенциал. Това 
са например инфраструкту-
ра, енергетика, проекти по 
опазване на околната среда 
и възобновяеми енергийни 
източници. Готовността на 
германската икономика за 
инвестиции и трансфер на 
ноу-хау и съвременни тех-
нологии в тези области беше 
подчертана и от федерал-
ния канцлер Ангела Меркел 
в нейната публична реч в 
началото на октомври по 
време на организирания от 
Германо-българската индус-
триално-търговска камара 
(ГБИТК) икономически фо-
рум „България - Германия”.

България е интересна ин-
вестиционна дестинация 
и за фирми от сферата на 
производството. Например 
в момента имаме запитване 
от реномирано машиностро-
ително предприятие, което 
възнамерява да инвестира в 
България или Румъния, като 

93 
  процента от герман-

ските фирми, които вече 
присъстват в България, 
пак биха направили същия 
избор при реализирането 
на инвестиционните си 
намерения

Визитка
Кой е Митко 
Василев

 Д-р Митко Василев е 
завършил немска езикова 
гимназия и „Външна тър-
говия” в Икономическия 
институт в Берлин.

Работил е в Българ-
ската стопанска кама-
ра, където е отговарял 
за сътрудничеството 
между германски и бъл-
гарски фирми и инсти-
туции. 

Бил е ръководител на 
Представителството 
на германската икономи-
ка в България и председа-
тел на УС на Деловия клуб 
на германската икономи-
ка в България. 

От 1992 г. е препода-
вател във Факултета 
за германско инженерно 
обучение и промишлен 
мениджмънт към Техни-
ческия университет в 
София по специалности-
те „Маркетинг” и „Инова-
ционен мениджмънт”.

▶

▶

▶

▶

бъде атрактивна инвестици-
онна дестинация за герман-
ските компании. Данните  
от последното проучване на 
ГБИТК сред германските 
инвеститори в страната от-
носно бизнес климата у нас 
сочат, че 93% от запитаните 
фирми биха избрали Бълга-
рия отново при реализира-
нето на инвестиционните 
си намерения. Като основни 
преимущества на страната 
ни предприемачите изтъкват 
преди всичко ниските данъ-
ци, членството на България 
в ЕС и умерените разходи 
за труд. 

Проблемни области са все 
още състоянието на пуб-
личната инфраструктура и 
корупцията. С цел подо-
бряване на рамковите ико-

номически условия в стра-
ната ГБИТК предостави на 
министър-председателя на 
България Бойко Борисов на-
бор от предложения за акту-
ализирането на 24 български 
закона със 101 конкретни 
идеи, позовавайки се на гер-
манския опит. Предложе-
нията в каталога „101 идеи 
за европейска България” се 
отнасят предимно за данъч-
ните и търговските закони, 
но също така и до публично-
то, трудовото и социалното, 
гражданското и авторското 
право. Фирмите членове на 
ГБИТК считат за нужни и 
промени при възлагането на 
обществени поръчки. 

 Къде е явният и къде 
скритият потенциал за 

развитие на двустранни-
те икономически отно-
шения между България и 
германия?

- Явният потенциал е този, 
който може да бъде измерен, 
и тук става дума най-вече 
за търговския стокообмен 
и инвестициите. Скритият 
потенциал според мен са 
хората и контактите между 
тях. В това отношение все 
още имаме много, върху 
което можем да работим и 
градим в бъдеще време.

 някои компании от 
германски произход бяха 
критикувани от премие-
ра Бойко Борисов. Какъв 
бе отзвукът на това 
сред представителите 
на германския бизнес в 

страната и зад граница?
- Когато един премиер го-

вори по отделни въпроси, 
нормално е думите му да 
имат отзвук както в стра-
ната, така и зад граница. 
Представителите на герман-
ската икономика внимателно 
следят какви са нагласите в 
политиката, особено когато 
става въпрос за тяхната дей-
ност в България. Освен че 
каза някои критични бележ-
ки, министър-председателят 
отправи послание за още по-
тясно сътрудничество, т.е. че 
някои от нещата в България 
следва да се променят та-
ка, че да заприличаме на 
Германия. В тази връзка е 
препоръчително да се черпи 
от германския опит.

Дарина Черкезова

Имаме за-
питване от 

реномирано ма-
шиностроително 
предприятие, 
което възнамеря-
ва да инвестира 
в България или 
Румъния. Това 
ще допринесе за 
разкриване на 
около 150 работ-
ни места

с това ще разкрие около 150 
работни места.

 Какви са последните 
актуални запитвания от 
страна на германски ком-
пании? Какво интересува 
бизнеса най-вече? 

- От началото на 2010 г. 
в ГБИТК постъпват сред-
но около 60 запитвания от 
германски фирми всеки ме-
сец. Преди кризата техният 
брой беше двойно по-голям. 
Тогава фирмите проявява-
ха интерес към България 
главно като пазар за техните 
продукти. В момента запит-
ванията, които са свързани 
с износ на стоки към Бъл-
гария, са почти толкова, 
колкото и тези от фирми, 
които търсят доставчици 
от България. Това означава, 
че значението на страната 
като доставчик се засил-
ва, докато в същото време 
шансовете за пласмент на 
германските фирми на бъл-
гарския пазар намаляват 
поради слабата конюнктура 
в страната.

 Как представителите 
на германските компании 
оценяват условията за 
правене на бизнес в Бъл-
гария? Какво им харесва 
и какво биха искали да се 
промени?

- България продължава да 

СнИМка БОБИ ТОшеВ

Предприятие на регистриран одитор
ФСК ДОЕМА  

Изготвяне на Годишни финансови отчети и данъчни 
декларации

Финансови и данъчни консултации и одит 
Счетоводни услуги 

на немски и английски език; 

www doema-bg.com                 doema@officepart.com

Vorbereitung von Jahresabschlüssen und Steuererklärungen
Finanz-und Steuerberatung und Wirtschaftsprüfung

Accounting Services
Deutsch und Englisch;
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Страната ни е най-атрактивна за 
предприемачите от федералната република 
Близо 54% от герман-
ските фирми на бъл-
гарския пазар посоч-
ват, че 2010 няма да е 
по-добра от 2009 г.
 
България е държавата, ко-
ято има най-привлекател-
на инвестиционна среда. 
Това показва проучване 
на Германо-българската 
търговско-индустриална 
камара (ГБИТК) сред 73 
компании с германски ка-
питал. Страната получава 
оценка 2.4 по шестобална 
скала, в която 1 е най-
високата и 6 най-ниската 
оценка. С този резултат тя 
изпреварва дори собстве-
ната им държава Германия 
като добро място за ин-
вестиции. Общо 93% от 
фирмите са изключително 
доволни от това, че вече 
са избрали България, и не 
биха се спрели на друго 

инвестиционно местопо-
ложение, а останалите 7% 
смятат, че потенциални 
алтернативи са Полша, 
Унгария, Китай и Тур-
ция.

Бягане на едно място
За 54% от представители-
те на германския бизнес 
икономическото състоя-
ние в България ще остане 
без промяна през 2010 г. 
в сравнение с предходна-
та година. Оптимистите 
са само 21%, а за 25% 
положението ще се вло-
ши. Делът на очакващите 
подобрение за собстве-
ния им бизнес е 45% и е 
много близък до този на 
фирмите, които казват, че 
2010 г. няма да им донесе 
промени.

Общо 43% смятат, че 
оборотът на фирмите няма 
да се промени на годишна 
база, а 12% отговарят, че 
очакват свиване. Общо 
1/4 от предприемачите 
прогнозират спад в броя 
на заетите през 2010 г., а 
48.5% казват, че той няма 
да се промени. В същото 
време според 26.5% от 
фирмите в края на годи-
ната заетите ще се уве-
личат.

За хората -  
евтино, но немного 
качествено
Ниските данъци и член-
ството на България в Ев-
ропейския съюз са фак-
торите, които оказват 
най-силно положително 

влияние за привличане 
на вниманието на герман-
ските инвеститори, до-
като инфраструктурата, 
обществените поръчки и 
правната сигурност им 
правят лошо впечатле-
ние.

По отношение на паза-
ра на труда германските 
предприемачи са най-до-
волни от това, че разхо-
дите за работна сила са 
ниски. В същото време 
обаче те дават сравнител-
но ниски оценки за квали-

фикацията на служители-
те и производителността 
на труда. Недоволни са и 
от качеството на средното 
и висшето образование и 
наличието на специалисти 
в страната.

Дарина Черкезова

73 
▶ процента от германски-
те компании казват, че 
въвеждането на еврото 
в България е желателно, а 
16% са против  

18 
▶ процента от герман-
ския бизнес дават ниска 
оценка на действията 
на правителството към 
април, докато 4% дават 
максимално възможната

 
 

 
 

 

 
 ЕнвироХеми България ЕООД

бул. Евлоги Георгиев № 100
София 1505

Тел: +359 2 846 3065
Факс +359 2 846 3066

info@envirochemie-bg.com
www.envirochemie.bg

Инсталациите на ЕХ намират приложение в:
     Рудодобивна и металообработваща промишленост / Електроника / Автомобилна индустрия
     Нефтопреработка / Металургия / Преработка на суровини
     Хранително-вкусова и Питейна промишленост
     Химическа индустрия / Фармацевтична промишленост / Козметика
     Транспорт
     Текстилна промишленост / Индустриални перални
     Здравни заведения 
     Отпадъци / Сметища / Енергия
     Водоподготовка на процесни води
     Воден мениджмънт

35 години успешен опит, над 10 000 реализирани обекти доволни клиенти по цял свят

1/4 
▶ от фирмите очакват 
по-ниска заетост в края 
на 2010 в сравнение  
с 2009 г.
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Прогноза за развитие
през ���� г.
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България като място за инвестиции
Привлекателност на инвестиционната среда

От оценка � = много добро до � = много лошоИкономическо състояние

Състояние на бизнеса
на собствена фирма

ще се подобри
без промяна
ще се влоши

България

Германия

Словения

Словакия

Полша

Китай

Австрия

Чехия

Франция

Румъния
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Съдружниците се осигуряват по ЕГН
В търговско дружество съдружниците се осигуряват като самоосигуряващи се лица на основание чл. 4, ал. 3, т. 2 от КСО. Единият от съдружниците е с постоянен адрес в гр. Бургас,
а другият в гр. Стара Загора. От 2007 г. вноските са превеждани чрез дружеството с отделни платежни документи, като в тях съответно е посочен ЕГН на самоосигуряващото се лице. 

Ситуация

Казуси

1. Какъв е редът за внасяне на дължимите вноски от 
съдружници в дружество с ограничена отговорност, 
осигурявани  във връзка с промяната на чл. 2, ал. 2 от 
Наредбата за обществено осигуряване на самоосигурява-
щите се лица, български граждани на работа в чужбина и 
морските лица, в сила от 1.01.2010 г.?

2. Какъв е редът за подаване на данни с декларации обр. 1 
и 6 за получено възнаграждение за положен личен труд от 
съдружници в дружеството?

3. Какъв е редът по Закона за данъците върху доходите на 
физическите лица (ЗДДФЛ) за авансово облагане на 
съдружниците при еднократно изплащане през декември 
на договорените месечни възнаграждения за положен 
личен труд в размер на 500 лв. през 2010 г.? 

Решения

По смисъла на чл. 5, ал. 2 от 
КСО самоосигуряващ се е 
физическо лице, което е 
длъжно да внася осигури-
телни вноски за своя сметка.
Съгласно чл. 2, ал. 2 от 
Наредбата за общественото 
осигуряване на самоосигу-
ряващите се лица, български 
граждани на работа в 
чужбина и морските лица 
(НООСЛБГРЧМЛ), физиче-
ските лица - съдружници в 
търговски дружества или 
собственици на ЕООД, и 
физическите лица - членове 
на неперсонифицирани 
дружества, внасят осигури-
телните вноски по сметката 
на компетентната територи-
ална дирекция на НАП на 
самоосигуряващото се лице  
поотделно за всеки месец, 
като в документите за 
внасянето им се попълва 
ЕГН, ЛНЧ или служебен 
номер, издаден от НАП на 
лицето. 

Осигуровки се внасят по 
местоживеене
Според правилата за 
определяне на компетентна 
териториална дирекция на 
Националната агенция за 
приходите, съдържащи се в 
чл. 8 от Данъчно-осигури-
телния процесуален кодекс 
(ДОПК), компетентна 
териториална дирекция на 
Националната агенция за 
приходите е: 
- териториалната дирекция 
по постоянния адрес на 
физическите лица, включи-
телно едноличните търго-
вци; 
- териториалната дирекция 
по седалището на местните 
юридически лица.
Компетентна териториална 

дирекция на НАП за 
съдружник, който в качест-
вото на самоосигуряващо се 
лице - физическо лице внася 
задължителни осигурителни 
вноски, се явява териториал-
ната дирекция по постоянен 
адрес. В този смисъл за 
съдружника, който има 
постоянен адрес гр. Бургас, 
компетентна се явява ТД на 
НАП - гр. Бургас, а за 
съдружника, който има 
постоянен адрес гр. Стара 
Загора, компетентна е ТД на 
НАП - гр. Пловдив, офис 
Стара Загора. В случая 
единият съдружник следва 
да внася вноски по сметка-
та на ТД на НАП - гр. 
Бургас, а другият по 
сметката на ТД на НАП - 
гр. Пловдив, офис Стара 
Загора.
Компетентната териториал-
на дирекция на НАП за 
търговското дружество, в 
което сте съдружници, е ТД 
на НАП - гр. Бургас. 
С оглед изменението на 
разпоредбата на чл. 2, ал. 2 
от НООСЛБГРЧМЛ, в сила 
от 1.01.2010 г., в платежни-
те документи за внасяне на 
дължимите осигурителни 
вноски по сметката на 
компетентните дирекции на 
НАП на самоосигуряващо-
то се лице следва да се 
посочват единният 
граждански номер на 
самоосигуряващото се 
лице, както и трите му 
имена за задължено лице, 
без да се вписва Единният 
идентификационен код на 
дружеството, в което 
извършвате дейността и 
която е основание за 
осигуряването. 
За правилното идентифи-

циране на направеното от 
лицето плащане е необхо-
димо в преводното 
нареждане или пощенския 
запис да се попълнят 
правилно необходимите 
данни. 

Промени
От 1.01.2010 г. лицата 
задължително подават 
информация за данъка по 
чл. 42 от ЗДДФЛ по реда, 
определен с Наредба №Н-8 
от 29 декември 2005 г. 
Декларация обр. №1 и 
декларация обр. №6 се 
подават в компетентната 
ТД на НАП от работодате-
ли, осигурители и самооси-
гуряващи се лица при 
спазване на разпоредбите 
на чл. 3, ал. 1 и ал. 3 от 
Наредба №Н-8 за съдържа-
нието, сроковете, начина и 
реда за подаване и съхране-
ние на данни от работода-
телите, осигурителите за 
осигурените при тях лица, 
както и от самоосигурява-
щите се лица.
В сила от 1.01.2010 г. е 
създаден код за вид 
осигурен 90 - за лица, 
получаващи доход по §1, т. 
26, б. “и” от ДР на ЗДДФЛ, 
върху които се дължи 
данък по чл. 42 от ЗДДФЛ 
и не се дължат авансово 
осигурителни вноски по 
реда на Кодекса за общест-
веното осигуряване (КСО) 
и Закона за здравното 
осигуряване (ЗЗО).
  В случаите, когато 
съдружник е получил 
доход за полагане на личен 
труд в дружеството и 
подлежи на осигуряване в 
качеството си на съдруж-
ник, декларация обр. №1 

“Данни за осигуреното 
лице” се подава чрез 
дружеството, като в т. 12 
“Код за вид осигурен” се 
попълва 12 и освен 
данните, свързани с 
Държавното обществено 
осигуряване, допълнително 
задължително осигуряване 
и здравно осигуряване, се 
попълват и полетата на
т. 31, 31а, 32 и 33. В поле 
31 се вписва начисленият 
месечен облагаем доход, а 
в поле 31а - начисленият 
месечен данък (размерът 
на начисления от работода-
теля по чл. 42, ал. 4 от 
ЗДДФЛ). 
Декларация обр. №6 
“Данни за дължими 
вноски и данък по чл. 42 
ЗДДФЛ” се подава от 
осигурителите/работодате-
лите в съответната 
компетентна териториална 
дирекция на НАП не 
по-късно от последния 
работен ден на календар-
ния месец, през който е 
дължим данъкът по чл. 42 
от ЗДДФЛ за тези лица. 
Във вашия случай, ако 
изплащате месечните 
възнаграждения за 
положен личен труд 
еднократно през декември 
2010 г., задължението за 
внасяне на удържания от 
работодателя данък, 
начислен за съответните 
месеци, е до 10.01.2011 г., 
тогава  следва да се 
подадат данни с деклара-
ция обр. №6  не по-късно 
от последния работен ден 
на януари 2011 г., като в 
поле 9 се посочи съответ-
но всеки месец и годината, 
за които се отнася данъкът.

На основание §1, т. 26, б. 
“и” от ДР на ЗДДФЛ, 
считано от 1.01.2010 г., за 
целите на закона, правоот-
ношенията, независимо от 
основанието за възникване-
то им, със съдружници и 
член-кооператори, както и 
с акционери, притежаващи 
повече от 5 на сто от 
капитала на акционерното 
дружество, за полагане на 
личен труд в дружествата и 
кооперациите, в които те са 
съдружници, член-коопера-
тори или акционери, се 
дефинират като трудови 
правоотношения.
Следователно тези доходи 
вече ще се облагат по реда, 
предвиден в ЗДДФЛ за 
доходите от трудови 
правоотношения, като:
- облагаемият доход и 
годишната данъчна основа 
се формират по реда на чл. 
24 и 25 от ЗДДФЛ;
- авансовото облагане е по 
правилата на чл. 42 от 
ЗДДФЛ.

Данъчна основа
За доходите, попадащи в 
обхвата на §1, т. 26, б. “и” 
от ДР на ЗДДФЛ, са 
предвидени някои специ-
фични правила, когато 
лицата, получаващи такива 
доходи, са самоосигурява-
щи се лица по смисъла на 
КСО. 
Такова е правилото по 
отношение формирането на 
годишната данъчна основа. 
На основание чл. 25, ал. 2 
от ЗДДФЛ годишната 
данъчна основа за доходи 
по §1, т. 26, б. “и” от 
допълнителните разпоред-
би на закона се намалява с 
осигурителните вноски, 
които самоосигуряващото 
се лице е задължено да 
прави за данъчната година 
за своя сметка по реда на 
КСО и ЗЗО.
Същевременно за този вид 
доходи е регламентиран 
специален ред и за форми-
рането на месечната 
данъчна основа. Предвид 
новата редакция на чл. 42, 
ал. 2 от ЗДДФЛ месечната 

данъчна основа се определя, 
като облагаемият доход (във 
вашия случай 500 лв.), 
начислен за съответния 
месец, се намалява с 
авансово внесените чрез 
дружеството осигурителни 
вноски, които самоосигуря-
ващото се лице е задължено 
да прави за своя сметка по 
реда на КСО и ЗЗО. Важно е 
да се знае, че ако задължи-
телните осигурителни 
вноски на съдружника - 
самоосигуряващото се лице, 
не са внесени чрез платеца 
на дохода - “Х” ООД, при 
определянето на месечната 
данъчна основа същите не 
може да бъдат приспаднати.

Съгласно чл. 42, ал. 5 от 
ЗДДФЛ данъкът в размер на 
10% върху месечната 
данъчна основа се удържа 
от работодателя при 
окончателното изплащане 
на облагаемия доход, 
начислен за съответния 
месец. Данъкът, който 
платецът на дохода е 
задължен да удържа по чл. 
42, се внася до 10-о число 
на месеца, следващ месеца, 
през който данъкът се 
удържа - чл. 65, ал. 10 от 
ЗДДФЛ.
Следователно, ако продъл-
жавате да изплащате 
месечните възнаграждения 
за положен личен труд 
еднократно през декември 
2010 г. (във вашия случай 
облагаемият доход ще е в 
размер на 6000 лв.), 
удържаният от работодателя 
данък, начислен за съответ-
ните месеци, трябва да се 
внесе до 10.01.2011 г. в 
републиканския бюджет по 
сметка на ТД на НАП по 
място на регистрация на 
“Х” ООД.
Ако доход по §1, т. 26, б. “и” 
от ДР на закона е начислен, 
но не е изплатен до 31 
декември 2010 г., размерът 
на дължимия авансов данък 
се формира по реда на чл. 
42 на базата на месечната 
данъчна основа, определена 
от изплатения през съответ-
ния месец доход. 

Материалите са подготвени от "Рконсулт" ЕООД
Консултантите отговарят  на читателски въпроси  на: radonov@gmail.com



    23    
Сряда 27 октомври 2010  pari.bg

ЗД “Бул Инс” АД е с най-
голям ръст на приходите 
в номинално изражение 
за първите осем месеца 
на 2010 г. Това показаха 
изчисленията на в. “Па-
ри” на базата на данните 
на Комисията за финансов 
надзор за периода януари - 
август 2010 г. Дружеството 
е с 87.9 млн. лв. премии в 
края на август тази година, 
което е с 11.7 млн. лв. по-

вече спрямо съпоставимия 
период на миналата година. 
На другия противоположен 
полюс е ЗК “Лев Инс” АД, 
което е продало полици за 
82.9 млн. лв. за първите 8 
месеца на тази година. За 
същия период на 2009 г. 
компанията отчете 106.85 
млн. лв. премиен приход.

Скок
Дружествата, които отчи-

тат повече събрани пре-
мии за януари - август, са 
9, а останалите 10 общо-
застрахователни компании 
са намалили приходите 
си между 9.2 хил. и 24 
млн. лв.

В Топ 3 на дружествата 
с най-голям ръст на пре-
миите влизат още ЗАД 
“ОЗК - Застраховане” АД 
и ЗАД “Виктория”, които 
са увеличили продажбите 

си съответно с 5.8 и 5.1 
млн. лв. 

Приходите на ЗАД “ОЗК 
- Застраховане” АД дос-
тигат 21.5 млн. лв., а на 
ЗАД “Виктория” - 38.1 
млн. лв.

Падение
След “Лев Инс” с най-
голям спад се нареждат 
ЗАД “Булстрад Виена Ин-
шурънс Груп” и “ДЗИ - 

Общо застраховане” ЕАД.
Те са и двете компании с 
най-голям пазарен дял при 
общозастрахователните. 
ДЗИ е с 20.4 млн. лв. по-
малко премии и те вече са 
паднали до 113.7 млн. лв., 
а “Булстрад” е намалило 
оборота си с 12 млн. лв. 
до 136.9 млн. лв.

Над пазара
Компаниите от общото за-

страховане отчитат средно 
5.7% спад на премиите за 
първите осем месеца на 
годината. 

Общо 12 от дружествата 
са с по-добри премийни 
приходи от средните за па-
зара. 

Останалите седем се 
представят по-зле, т.е. от-
читат по-слаби приходи 
към края на август.

Атанас Христов

“Бул Инс” е с най-голям ръст, а 
“Лев Инс” със спад на премиите
Повечето компании отчитат по-добри приходи от средните за пазара

Банка Пиреос с 
нова програма 
за обучение на 
служители  
Банка Пиреос България 
получи финансова под-
крепа от Европейския 
социален фонд по проект 
“Повишаване на ефектив-
ността и производител-
ността на служителите”. 

Продуктът е насочен към 
повишаване на квалифика-
цията на 80% от служите-
лите на банката, обясниха 
от финансовата институ-
ция. Банката е на първо 
място сред 68 одобрени 
проекта. Безвъзмездната 
помощ от страна на Евро-
пейския социален фонд е 
в размер на 70% от сума-
та на проекта, който е на 
обща стойност 316 843 лв. 

Останалите 30% се пре-
доставят от Банка Пире-
ос България. Програмата 
ще включва обучения по 
ефективни продажби и 
обслужване на клиентите, 
управление на времето и 
работа в екип, ефектив-
но управление на хора, 
английски език, касови и 
валутни операции, мерки 
за предотвратяване изпи-
рането на пари.

Активност

БАНки и  
зАСтрАХовАНе

компаниите от общото застраховане отчитат средно 5.7% спад на застрахо-
вателните премии за първите осем месеца на годината
▶

В края на август 
Общо 11 
компании 
увеличават 
пазарния си дял 

Общо 11 от всички 19 
общозастрахователни 
компании са увеличили 
пазарния си дял през пър-
вите осем месеца на 2010 г.

 Най-силно се е разрас-
нал бизнесът на “Бул Инс”, 
който вече заема 9.85% от 

▶

▶

пазара. 
Това е ръст от 1.8% спря-

мо съпоставимия период 
на миналата година. 

Тройката по ръст на 
пазарния дял се допълва от 
“Виктория” и ОЗК, които 
са увеличили дела си с 0.78 
и 0.75%, съответно до 4.27 
и 2.41%. 

Останалите дружества, 
които са увеличили дела 
си, са “Интерамерикан”, 
“Уника”, “Български имоти”, 
ХДИ, “Армеец”, БАЕЗ, “Евро 
инс” и “ОББ Чартис”.

▶

▶

▶

Най-силно е намалял 
делът на “Лев Инс”. 

За първите осем месеца 
на годината дружеството 
губи 2% от пазарното си 
присъствие до 9.29%. ДЗИ 
е загубило 1.42% до 12.74%, а 
“Енергия” е намалила дела 
си с 0.52% до 2.61%. 

Загуба на пазарен дял 
отчитат още “Булстрад”, 
“Дженерали”, “Алианц” и 
“Групама”. 

“Граве България Общо 
застраховане” е запазило 
дела си от 0.01%.

▶

▶

▶

▶

СНИмКА БОБИ ТОшЕВ
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Какво трябва да знаете, за да сте максимално защитени при онлайн покупки
Правилата на интернет играта

Представете си, че живеете 
във Великобритания и реши-
те да прекарате отпуската си 
на Българското Черноморие. 
Правите онлайн резервация. 
След 5 месеца ви инфор-
мират, че ще трябва да се 
преместите в друг хотел, 
тъй като първоначалният е 
напълно резервиран. Вие 
обаче си харесвате хотела и 
не искате да го смените. Въз-
можността да преговаряте 
със собствениците на хотела 
или туристическата агенция 
ви се струва загубена кауза, 
а от мисълта за съдебен спор 
ви призлява. Как бихте по-
стъпили?

Горната случка е реален 
казус, който намира решение 
извън съда за 54 дни. На по-
требителя са възстановени 
95% от сумата.

За да се случи това, той се 
е свързал с българския клон 
на Европейския потреби-
телски център (ЕПЦ). Те от 
своя страна са потърсили 
колегите си във Великобри-
тания, които правят връзка 
с британската фирма. При 
преговорите компанията е 
предложила да възстанови 
95% от сумата и клиентът се 
е съгласил. 

Колкото и възможности за 

защита да имате, най-сигур-
ният начин да не губите пари 
и нерви при онлайн покупки 
е, като внимавате. Затова 
трябва предварително да се 
осведомявате за търговеца и 
да изисквате информация за 
сделката (виж карето).

В момент, в който броят 
на интернет измамите расте 
паралелно на развиващия се 
онлайн пазар у нас, е важно 
да знаете, че поради по-ви-
соката си беззащитност ин-
тернет потребителите имат 
и повече права. 

методи на плащане
Най-несигурният метод са 
банковите преводи, а най-
защитеният - кредитните 
карти и системите за онлайн 
разплащане като PayPal. 
Кредитната карта дава пра-
во да анулирате сделката 
при доставка на грешна или 
дефектна стока. 

Допълнителните такси 
за транзакция са законни 
според европейското право, 
но търговецът трябва да ви 
обърне внимание на тях, 
преди да сключите сдел-
ката. В противен случай 
може да получите защита 
срещу нелоялна търговска 
практика. 

Важно е да се спомене, че 
за по-специфични продук- 
тови категории като храни 
и напитки, финансови ус-
луги, недвижими имоти и 
самолетни билети в различ-
ните страни важат различни 
правила. 

А дистанционната търго-
вия с медицински продукти 
е забранена, така че не ги 
купувайте по интернет. 

Права
И все пак вероятността да 
станете жертва на некорект-
ни интернет търговци е все 

още голяма. През послед-
ната година жалбите към 
ЕПЦ са скочили с 67% - от 
138 през 2009 г. до 213 през 
тази. 

ЕПЦ се занимава с из-
вънсъдебното разрешаване 
на спорове при трансгра-
нична нелоялна търговия в 
Европейския съюз. За бъл-
гарския му клон отговаря 
Комисията за защита на 
потребителите, която има 
контролни и медиаторски 
функции, но само в рамките 
на страната.  

Най-честите нелоялни 
търговски практики са 
свързани със самите ха-
рактеристики на стоките, 
цената или начините за 
плащане. При грешен или 
дефектен артикул имате 
право да анулирате сдел-
ката в рамките на 7 дни 
от датата на доставката (в 
някои страни от ЕС е 15), а 

не от тази на поръчката. По 
закон доставката трябва да 
дойде до 30 дни. 

При проблем първата 
стъпка е да се свържете с 
търговеца в писмен вид, съ-
ветва консултантът в ЕПЦ 
Венцислав Петков. Прило-
жено трябва да прикрепите 
съответните документи за 
покупката - касова бележ-
ка, разписка за доставка и 
др., като изрично поставите 
срок за отговор и какво 
искате от търговеца (замя-
на или възстановяване на 
сумата). 

Задължително е да пазите 
опаковката и документите 
по доставката на стоката. 
В рамките на 30 дни фир-
мата трябва да възстанови 
сумата или да подмени сто-
ката, като във втория случай 
пощенските разходи са за 
ваша сметка. 

Ако продуктът отново не 
отговаря на характеристи-
ките, може да се поиска 
възстановяване или отбивка 
в цената, допълва Петков.

Чести заблуди
Скриването на пълната це-
на на сделката (с всички 
такси и мита) или липсата 
на информация за контакт 

с фирмата също е нело-
ялна търговска практика. 
Предпазливостта и тук е 
правилното решение. Ис-
кайте крайната цена, преди 
да сключите сделка с тър-
говеца. 

Впрочем „спамът” (непо-
искани търговски съобще-
ния) е забранен в ЕС и ако 
го получите, имате право да 
изискате от подателя линк, 
чрез който да се отпишете. 

Друга често срещана прак-
тика е искането на капаро 
или 100% от цената, преди 
да се уточни доставката 
на стоката. Съмнително е 
и ако получите обаждане 
от някой, който твърди, че 
може да придвижи сделката 
по-бързо и затова трябва да 
преведете сумата на частна 
банкова сметка. 

Това са интернет измами 
и жалбите за тях се препра-
щат към контролния орган, 
т.е. КЗП, обяснява Петков. 
Такава е процедурата при 
жалба за несъществуващ 
адрес на търговеца или из-
ползването на „чужда тър-
говска самоличност”. Но 
за да не се стига дотам, ин-
формирайте се добре преди 
последния клик.

марина Узунова

Превенция
Пет стъпки, 
за да намалим 
риска от онлайн 
измама

1Потърсете дали 
сайтът съдържа 
данни за продавача 

- име, адрес и контакти 
на фирмата.

2Проверете дали 
страницата посоч-
ва потребителски-

те ви права - срокове 
и условия за покупка, 
заплащане, доставка и 
т.н. По право търгове-
цът е длъжен да ви за-
познае с детайлите по 
сделката - информация 
за фирмата, характе-
ристики на стоката и 
колко ще ви излезе цяла-
та покупка.

3Потърсете об-
ратна връзка от 
други потребите-

ли. Пуснете името на 
доставчика в Google 
например. Така може 
да намерите предишни 
жалби или положител-
на оценка.

4Установете про-
изхода на сайта 
чрез www.who.

is. Там би трябвало да 
видите къде е базиран 
той и дори да намери-
те лице за контакт. 
Ако търговецът е в 
страна извън Евро-
пейския съюз, вероят-
ността да получите 
обезщетение или 
защита при евенту-
ална измама е много 
по-малка.

5Изисквайте 
сертификат за ка-
чество на стоки-

те. Препоръчително е.

онлайн покупките често пестят пари, но ако потребителите не внимават, може да излязат и доста солени ИлюСТрАцИИ shutterstock▶

65 
▶ процента от жалбите 
към Европейския потреби-
телски център са свърза-
ни с онлайн покупки
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